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365 dies passen volant. Això és el
que deu pensar l’alcaldessa Ada
Colau quan mira enrere ara que
s’ha complert el primer any del seu
mandat. Bé, tècnicament es com-
plirà el 13 de juny, que és quan va
prendre possessió, però tothom ha
fixat l’efemèride en el 24 de maig,
el dia d’aquelles eleccions muni-
cipals que van sacsejar tantes ciu-
tats de l’estat, Barcelona inclosa.

Fins i tot la mateixa Colau
també ja ho ha celebrat acom-
panyada dels seus en una jornada
festiva al parc de l’Estació del
Nord dissabte 28 de maig. Un dia
que va permetre a BComú com-
memorar amb millor regust de
boca una efemèride que institu-
cionalment i políticament par-
lant ha coincidit amb la signatu-
ra de l’acord de govern amb el PSC
i el conflicte del Banc Expropiat,
a Gràcia. Dos fets complexos i di-

fícils de digerir per la formació de
Colau, que fa un any titllava el PSC
de “màfia” i donava suport explí-
cit als okupes de Can Vies, a Sants,
quan ara ha de fer equilibris per
acontentar tant el col·lectiu gra-
cienc com la policia, sense gaire
èxit, per cert. De fet, el primer ja
els veu establishment i la sego-
na –o com a mínim els seus sin-
dicats– ha tensat notablement la
relació amb el govern municipal.

Enrere queda aquella presa de
possessió retransmesa davant la
multitud que va omplir la plaça de
Sant Jaume i aquell primer dia
simbòlic de treball antidesnona-
ments a Nou Barris. “Sóc la ma-
teixa”, reivindica ara Colau després
de 365 dies de mandat, admetent
però que governar l’Ajuntament li
ha comportat més d’una contra-
dicció i que voler canviar la ciutat
amb 11 regidors –ara 15– resulta
molt més complicat del que podia
semblar al principi. 

Tot i això, Colau ja ha complert
promeses electorals, com la mo-
ratòria hotelera, les actuacions de

memòria històrica i de revisió del
nomenclàtor, la limitació de
sous –si bé oficiosament–, l’impuls
de la connexió del tramvia per la
Diagonal –tot i que amb pocs su-
ports–, el pla de xoc i el pla de ba-
rris recentment presentat i també
ha capitalitzat el suport als refu-
giats. Ara bé, queda feina pendent:
millorar els processos participa-
tius –crítica de la FAVB–, resoldre
la crisi enquistada dels manters, se-
guir combatent els desnona-
ments –que no s’han aturat–, cui-
dar la relació amb els comerciants,
resoldre el conflicte amb TMB... I,
portes del consistori endins, re-
dreçar la relació amb l’oposició i so-
bretot amb CiU, amb la qual l’en-
frontament és sistemàtic.

Sigui com sigui, potser l’èxit
més gran de Colau d’aquest primer
any és haver consolidat el seu
projecte. Ja ningú dubta que hi ha
BComú per estona. L’ombra ini-
cial de la moció de censura queda
lluny. “Hem arribat per quedar-
nos”, deien. Ara queda clar que,
durant tres anys més, segur.

Ada Colau, un any després
» BComú arriba als 365 dies de mandat amb diversos fronts oberts però amb el projecte consolidat
» El pacte de govern amb el PSC i el conflicte del Banc Expropiat marquen el primer aniversari

Arnau Nadeu / Albert Ribas
BARCELONA

Colau va guanyar les eleccions el 24 de maig del 2015 després d’una intensa campanya (esquerra) i ha culminat el primer any de mandat pactant amb el PSC (dreta). Fotos: Arxiu 

SARRIÀ-SANT GERVASI4El pri-
mer any de Colau al capdavant
de l’Ajuntament ha servit perquè
el districte hagi vist com s’ha fet,
o s’està a punt de fer, realitat una
demanda històrica: l’arribada
del bus nocturn a Vallvidrera i als
barris de muntanya, que està
prevista per abans de l’estiu.

Deixant de banda aquesta
qüestió, el nou equip de govern
s’ha trobat amb un nou front
obert, el de l’okupació de dos es-
pais per part de col·lectius juve-
nils -una finca municipal i uns
baixos que eren una antiga ofi-
cina bancària- que des de fa
temps reivindiquen la manca
d’espai per als joves. L’okupació
d’una finca al carrer Hort de la
Vila, de propietat municipal, ha
estat tolerada pel Districte, que ha
permès que els joves facin refor-

mes a l’espai. Això ha provocat les
crítiques de CiU, que ha denun-
ciat les “obres il·legals”. Precisa-
ment, CiU s’ha vist involucrada
també amb una polèmica rela-
cionada amb l’habitatge a causa
de l’ocupació, per part del seu
conseller Joan Figuerola, d’un pis
contigu al seu que havia quedat
buit fa cinc anys.

Una altra qüestió recurrent
d’aquest primer any de Barcelo-
na en Comú al govern ha estat la
gestió del regidor Gerardo Pisa-
rello, que en nombroses oca-
sions ha estat qualificada “d’ab-
sent” per part de l’oposició. Pisa-
rello ja no haurà d’escoltar més
aquestes crítiques, ja que amb l’a-
cord de govern entre BComú i el
PSC, Sarrià-Sant Gervasi passa a
tenir el socialista Daniel Mòdol
com a nou regidor. 

Bus nocturn a Vallvidrera 
i als barris de muntanya
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La venda ambulant il·legal, mala
gestió del turisme, proliferació de
grups cannàbics o la vaga dels tre-
balladors de metro. Aquests són
alguns dels retrets que Joaquim
Forn, portaveu de CiU a l’Ajunta-
ment, va adreçar a Ada Colau en
l’acte que els nacionalistes van ce-
lebrar el passat 1 de juny a l’Espai
Francesca Bonnemaison per va-
lorar el primer any de mandat de
l’alcaldessa.

Davant la presència de l’ex-
president Artur Mas, els consellers
Josep Rull, Neus Munté, Jordi
Baiget i Santi Vila i el diputat al
Congrés Francesc Homs, els líders
de CiU a Barcelona van denunciar
“degradació” a la ciutat, fruit de les
decisions preses, diuen, per Bar-
celona en Comú. Al llarg de tot l’ac-
te, el president del grup municipal
de CiU i cap de l’oposició, Xavier
Trias, així com Forn van criticar
durament la gestió de Colau.

L’exalcalde va donar el tret de
sortida a l’acte i a partir d’aquí va
ser el portaveu qui fa agafar les reg-

nes. “Tenim reptes molt impor-
tants, com tornar a guanyar l’al-
caldia”, va assenyalar Trias, just
abans de donar pas a Forn, que el
podria succeir el 2019 sent l’al-
caldable de CiU a les pròximes
eleccions municipals.

Els convergents dediquen ara
els esforços a reivindicar el seu
model de ciutat i a marcar dis-
tàncies amb les polítiques im-
pulsades per l’executiu de Colau.
“La nostra no és nova ni vella po-
lítica, sinó bona política”, va dir
Forn en l’inici de la seva inter-
venció. A partir d’aquí, el seu
discurs va centrar-se en el con-
cepte concret de la “degradació”
i en posar exemples que, segons
CiU, ho evidencien.

“CONTRADICCIONS”
A més, el portaveu convergent
també va acusar Barcelona en
Comú de “manca d’ambició” en
la transformació urbana de la
ciutat. “Detectem una voluntat
ideològica de l’alcaldessa de
menystenir el creixement”, va
etzibar. “Com es redistribueix la
riquesa si no se’n crea?”, va pre-
guntar-se tot seguit.

Les crítiques de Forn, però,

van anar més enllà. Per exemple,
qüestionant el model cultural ac-
tual de la ciutat, així com l’estra-
tègia de Colau per projectar in-
ternacionalment Barcelona. “L’al-
caldessa vol seguir comparant-se
amb Madrid”, va lamentar.

El portaveu de CiU també va
criticar el pacte de govern entre

Barcelona en Comú i el PSC.
Forn no va buscar l’enfronta-
ment amb els socialistes, sinó
que va continuar el camí de les crí-
tiques a Colau i al seu govern. I és
que el pacte suposa una “contra-
dicció”, segons ell. “Colau es re-
feria al PSC com el partit de la mà-
fia”, va recordar. Les “contradic-

cions” que Forn va assenyalar de
Colau no es van quedar aquí.
Concretament, el portaveu con-
vergent va acusar el govern de
“falsa consciència social” i de te-
nir “tendència al sectarisme”.
“Els principis només serveixen per
a la campanya i després es desen
al calaix?”, va concloure.

CiU veu Barcelona“degradada”
» El portaveu convergent, Joaquim Forn, critica durament el primer any de govern d’Ada Colau

» Trias cedeix protagonisme al seu número 2, que agafa força per ser alcaldable a les eleccions del 2019

Xavier Trias i Joaquim Forn van fer balanç del primer any a l’oposició. Foto: CiU

Redacció
BARCELONA
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Les eleccions espanyoles del passat 20 de
desembre no van ser dolentes per a l’in-
dependentisme, però tampoc es pot dir
que fossin bones. ERC, amb nou diputats,
i CDC –sota la marca Democràcia i Lli-
bertat–, amb vuit diputats, van veure com
la formació més votada va ser En Comú
Podem, que va aconseguir 12 represen-
tants al Congrés. Ara, la manca d’acord
entre els principals partits espanyols per
formar govern dóna una nova oportuni-
tat a l’independentisme per mobilitzar els
seus votants el pròxim 26 de juny.

ERC i CDC, que aquesta vegada no es
presenta en coalició, tornen a apostar pels
mateixos candidats. Els republicans ho
fan per la dupla Gabriel Rufián-Joan Tar-
dà, amb Rufián com a número 1, mentre
que la candidatura convergent l’encap-
çalarà Francesc Homs, que va derrotar en
unes eleccions primàries Sílvia Requena.
Les dues formacions hauran de compe-
tir entre elles per atraure el vot indepen-
dentista, però al mateix temps hauran
d’intentar retallar la distància que els va
separar el 20D de la candidatura d’En
Comú Podem liderada per Xavier Do-
mènech, el qual torna a afrontar el rep-

te al capdavant de la formació que im-
pulsa Ada Colau.

“Sortim a guanyar. Nosaltres sí que po-
dem, tenim les majories socials per fer-ho”,
va declarar fa uns dies Rufián en una en-
trevista a l’Ara. Durant aquesta entrevis-
ta, el republicà també va assegurar que “vo-
tar Podem a Catalunya és rendir-se, és de-
manar permís”. D’altra banda, el candidat
convergent, Francesc Homs, va assegurar
en un acte de suport als imputats del 9N
que “el 26J hem de tornar a les urnes per
defensar Catalunya”.

BATET PER CHACÓN
L’única cara nova per al 26J és la socialis-
ta Meritxell Batet, que substitueix Carme
Chacón al capdavant de la llista del PSC
després que aquesta última renunciés a fi-
nals d’abril a repetir com a candidata dels
socialistes catalans. Batet té el repte de mi-
llorar els vuit diputats socialistes de les da-
rreres eleccions. Tot i que ja eren uns re-
sultats dolents per al PSC, les enquestes
tampoc són ara gaire prometedores.

Per últim, Ciutadans, amb Juan Carlos
Girauta repetint com a candidat, voldrà mi-
llorar els 5 diputats aconseguits, que van
suposar una decepció després que les en-
questes prèvies els van situar amb opcions
de victòria; mentre que el PP de Jorge Fer-
nández Díaz té totalment assumit que la
seva batalla no passa per Catalunya.

» Les noves eleccions espanyoles permetran al sobiranisme intentar mobilitzar més els seus votants 
» Els dos partits independentistes repeteixen candidats: Gabriel Rufián (ERC) i Francesc Homs (CDC)

Albert Ribas
BARCELONA

26J: una nova oportunitat

RENÚNCIA4El 20D va tenir una absència
entre les formacions polítiques catalanes,
la CUP. Ara a aquesta llista cal afegir-hi
Unió, que va anunciar a mitjans d’abril que
no repetiria. 

Els democristians, després de no acon-
seguir cap diputat en els darrers comicis,
en els quals van presentar Josep Antoni Du-
ran i Lleida com a candidat, han decidit no
tornar-ho a intentar. “No podem articular
una proposta electoral a curt termini. No
ha estat una decisió fàcil. L'hem pres amb
el cap”, va explicar Ramon Espadaler. Tot
i això, Espadaler va dir que la seva forma-
ció té futur perquè representa l’espai del “ca-
talanisme centrat”. Un espai que el líder
d’Unió veu orfe, motiu pel qual el partit ha
recomanat a la militància que voti en

blanc perquè, segons Espadaler, “cap par-
tit recull els nostres plantejaments”. 

D’altra banda, els motius de la CUP per
no presentar-se són coneguts. La forma-
ció de l’esquerra independentista, tal com
va explicar abans del 20D en el seu Con-
sell Polític celebrat a Perpinyà, considera
que “no té sentit presentar-s’hi”. “No ens
presentem a unes eleccions a les quals no
ens sentim interpel·lats a fer-ho. El Par-
lament espanyol no és un marc d’oportu-
nitat per a la consecució de la indepen-
dència”, van afirmar els cupaires el mes de
novembre a Perpinyà.

En aquesta ocasió, caldrà veure si algun
membre de la CUP, tal com va fer l’exdi-
putat Quim Arrufat, recomana el vot per
En Comú Podem o no.  

La CUP i Unió, absents
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Actualitat a la xarxa

#LaCUPdiuNo

@avallenc: La CUP ha fet una esmena a la
totalitat al pressupost, però CDC ha fet
una esmena a la totalitat del Procés a Tor-
tosa.

Un diari plural

per Manel Fantassin

4La gestió dels conflictes

Diu Eulàlia Reguant (CUP) que
“no hem après res de Can Vies”.
S’equivoca, tothom n’ha après i
l’alcalde Trias més que ningú
atès que tot seguit hi va aplicar
tècniques de resolució de con-
flictes –res nou, atès que l’Ajun-
tament de Barcelona compta
amb agents de resolució de con-
flictes intervenint a diari als bar-
ris–. L’exalcalde ha explicat de
forma clara a la premsa l’estratè-
gia, que contemplava l’evitació del
desnonament fins aconseguir el
trasllat de les activitats culturals
que es realitzaven al local de Grà-
cia i el convenciment que el des-
nonament generaria greus pro-
blemes de convivència. 

Ara que s’ha produït allò pre-
visible, hem vist com tenia raó l’e-
xalcade en la previsió –ben òbvia,
per altra banda– de la conflicti-
vitat que generaria una acció
contra aquell centre social. Molt
més, en un context d’integració
veïnal –fins i tot una persona molt
de dretes molt de dretes me’n feia
una bona valoració perquè la
seva filla hi participava–, i en un
moment en què pot ser molt útil
exacerbar la violència policial,
alhora que infiltrar dins de les ma-
nifestacions  agents al servei de
l’Estat, tot plegat per desestabi-
litzar el procés independentista.

Barcelona compta amb força
treballadors  municipals de re-
solució de conflictes. Si mireu per
la xarxa veureu centenars de
mètodes, cursos i normes sobre
aquestes tècniques de mediació.
Les seves tipologies es poden
esquematitzar de diverses ma-
neres segons la forma, la relació
i/o qui ho expliqui. Pel tema tan
concret que ens ocupa, jo les

descriuria en tres tipus: 1-els so-
brevinguts, 2-els crònics i 3-els ar-
tificials –generats per aconsegu-
ir objectius que no tenen res a
veure amb el conflicte sinó amb
les conseqüències derivades de la
manipulació del mateix–. 

Als països normals la policia
acostuma a intervenir en els con-
flictes sobrevinguts, reservant
els crònics per a les  instàncies ju-
dicials i/o de mediació. Un con-
flicte sobrevingut (1) pot provocar
violència cívica, per exemple en-
tre comunitats, i la tasca policial
pot servir per evitar-la fent ús de
la violència legal. Un conflicte crò-

nic (2) és, per exemple, el  que en-
fronta Espanya a Catalunya des
de fa més de 300 anys. Els ciuta-
dans que defensen l’actuació po-
licial contra els conflictes crò-
nics són els mateixos que defen-
sarien l’acció policial contra el ca-
talanisme polític –bé, no tots,
sempre hi ha l’excepció d’aquella
claca convergent que s’esforça a
culpar de tot la CUP dins les xar-
xes socials, perquè en l’intent
d’abanderar posicions molt car-
ques, viuen en estat de contra-
dicció permanent, criticant la
gestió nacional de la violència
però justificant-la en l’aspecte

social, malgrat que els seus diri-
gents, com el mateix Trias, són
moltíssim més assenyats–.

El punt 3, sobre els conflictes
artificials, és el que ens ha de pre-
ocupar. La perversió de les es-
tructures de qui vol ser Estat, per
a boicotejar el mateix Procés que
vol construir, és un indicador
d’un altre conflicte, aquest ama-
gat i silenciós però que actua
com una quinta columna, infil-
trant agents i executant una ges-
tió policial injusta. És com voler
justificar que es vol apagar un foc
amb gasolina i després limitar-se
a culpar el foc original, exonerant
el piròman que l’ha magnificat. 

Si hi afegim l’acció dels ser-
veis secrets d’aquell Estat que ens
oprimeix, que mai no dormen,
encara és més greu el problema,
atès que posa en dubta si la ges-
tió de la crisi és solament mal-
destre i si hi ha connivència amb
l’enemic. En tot cas, quin mo-
ment millor per generar un con-
flicte artificial que el que coinci-
deix amb la negociació dels pre-
suposts de la Generalitat? Quin
context millor que el que en-
fronta la voluntat independen-
tista d’una part del Parla-
ment –aquella que vol desobeir
Espanya i requereix de fons que
caldrà captar apuntant alguns
impostos als més rics– amb
aquella altra part que només
s’ha enfilat a carro independen-
tista per por de l’electorat, però
que faran tot el possible per re-
tornar a formes d’opressió na-
cional i d’espoli fiscal “modera-
des” i per tant “més assumibles
que  les conseqüències econò-
miques inicialment  incertes  de
la independència”?

“Als països normals 

la policia intervé en els

conflictes sobrevinguts

i reserva els crònics

per als jutjats”

4Educació retallada
per David Rabadà

La política ja és una religió, si hi
creus, t’enganyen, i si ets ateu
altres t’acusen d’antisistema.
El Govern havia promès no fer
més retallades però ves per on,
i en educació, ara els hi diuen
reassignacions. Treuen partides
d’un lloc i les passen a un altre,
és a dir, desvesteixen Sants per
guarnir diables, tot un eufe-
misme per no dir retallades. 

Potser, i sent economista la
nova consellera, veu les escoles
com una empresa a gestionar
però l’educació no és una ges-
toria. El més flagrant és que ara
es gastaran una milionada du-
rant la campanya electoral sen-
se reassignar-ho des del seu
sou. Tot per entabanar-nos a
votar, però sense donar suport

a l’ofici de fer pensar als futurs
ciutadans, l’educació. 

Fa també uns anys, i en
plena crisi econòmica, aquests
polítics es van gastar milions en
aules digitals, creant un deute
brutal que ara paguem amb
menys professors, menys sub-
stituts, menys sou i menys pa-
gues extres, però amb més au-
les embotides i més hores de
classe, tota una situació que els
docents viuen amb ressenti-
ment, impotència i tristor. 

Què injust que resulta
aquest món, entre una classe
política que gasta en diverses
campanyes electorals i un po-
ble que els hi paga el sou, els er-
rors i els càrrecs vitalicis quan
deixen el càrrec.

Un diari participatiu

#Desmemòria

@overs79: Quin dia més franquista:
undécima del Madrid, Tortosa votant
mantenir el monument a l'Ebre, Día de las
fuerzas armadas a TVE...

#CunyadismeTaronja

@ValeroSanmarti: A mi el que em de-
sassossega de l’anunci de Ciutadans és
que al bar es coneguin tots i s'expliquin
la puta vida entre ells.
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Un diari obert

Com és possible a Tortosa, governada
per l'independentisme, els veïns hagin
votat a favor de mantenir un símbol fei-
xista que humilia milers de catalans
morts per la República, i que a més, pro-
metin convertir-lo en un símbol de
memòria històrica i pau, com si es po-
gués esborrar la història i el patiment
amb un parell de plaques? S'ho deuen
haver preguntat aquests dies. I com és
possible que, com a mínim els dos par-
tits que governen, vulguin alhora cons-
truir un nou país basat en la radicalitat
democràtica i que trenqui amb els errors
de la transició espanyola, entre els
quals hi ha la banalització del fran-
quisme?

La resposta no és que a Tortosa si-
guin "uns fatxes", com s'acostuma a dir
Ebre amunt. Fals. És la influència i l'he-
rència de "lo búnquer baldaneta", per als
forans botifarra negra farcida d'arròs,
per als tortosins, símbol d'una oligarquia
que es va gestar durant la dictadura, "un
lobby de vuit famílies que tothom co-
neix, que fins als anys setanta contro-
laven la vida econòmica de la ciutat amb
el bisbat, i que van inocular als tortosins
una actitud de por, de “vigila què fas que
no trobaràs feina, o vigila què dius que
estaràs mal vist". És l'argument més sò-
lid que he sentit quan he preguntat el
per què aquesta disfunció democràtica.
Una oligarquia tortosina que també té
por de trencar definitivament amb el
passat i que, pel que diuen, té tentacles
transversals a tots els partits. Això ex-

plica la posició delirant d'ERC i ICV a ni-
vell local amb aquest símbol feixista,
però també del PSC i CDC, amb un cur-
rículum escrupolosament democràtic. 

Tortosa va ser zona de guerra durant
nou mesos, bombardejada per l'aviació
italiana i atacada per la legió Còndor ale-
manya. Va ser front de batalla i víctima
de la devastació. Els tortosins implicats
en la República, o van ser detinguts o
van emigrar. Els que es van quedar a
Tortosa van ser l'embrió de "lo búnquer
baldaneta", responsable d'un estat d'à-
nim social que encara limita emocio-
nalment molts tortosins, que, evident-
ment, ni són franquistes ni tenen cap vo-
cació d'humiliar demòcrates. 

Però al marge de les raons personals,
sentimentals, familiars o fruit de la
ignorància, que hagin dut els veïns de
Tortosa, i el mateix alcalde, a defensar
la pervivència d'aquesta humiliació,
tots ells han de ser conscients que han
posat un gran pal a les rodes a Catalu-
nya, un país que vol construir un estat
democràtic i net de qualsevol violència
simbòlica. Com expliquem al món que
volem un país nou i modern, si sotme-
tem a votació la pervivència del feixis-
me al carrer? 

Des d'avui alguns tenim un motiu
més per aconseguir un estat indepen-
dent, aplicar una llei de memòria his-
tòrica que impedeixi humiliacions com
la de Tortosa.

Publicat a El Món

4"Lo búnquer baldaneta" 
per Gemma Aguilera

4Elogi de la paraula precisa
per Jordi Lleal 

Davant l’allau de discursos vacus i
farcits de ruqueries que ens esperen
aquests pròxims dies de campanya
per a les eleccions espanyoles, és hora
de vacunar-nos l’oïda i la ment d’aitals
nicieses. Joan Maragall digué: “Apren-
guem el parlar del poble: no del poble
vanitós que vos feu al voltant amb les
vostres paraules vanes, sinó dels que es
fa en la senzillesa de la vida. Aprengueu
dels pastors i dels mariners”. 

Joaquim Maria Puyal diu: “Jo ja era
un noi enamorat de la paraula... i de ve-
gades penso que la veu de la mare can-
tant-me una cançó, a l’hora d’anar a
dormir, va ser el primer moment en
què em vaig enamorar de la paraula i
de la comunicació”. Xavier Antich es-
criu: La formulació aristotèlica és in-
equívoca: utilitzar la paraula per fer mal
a algú, voluntàriament, és cometre
injustícia. Igual que deixar passar pa-

raules injustes, sense denunciar-les
per ser-ho, ja que les paraules no se les
emporta el vent, és fer-se’n còmplice. 

Una sola paraula, de vegades, pot
arrossegar tota la violència del món,
concentrada i destil·lada en només
un mot. 

El poeta Lluís Solà escriu en uns
magnífics versos: “Ens cal la paraula
per escoltar-nos/per acostar-nos al
nostre cor, a la nostra ment/per ima-
ginar-nos/Ens cal la paraula per testi-
moniar/abans de partir/abans d’aco-
miadar-nos/abans d’extingir-nos/Hem
d’atènyer la paraula/l’hem d’inven-
tar/Ens cal la paraula no per acomplir-
nos/car això no sembla que ens cor-
respongui/sinó per acceptar-nos”. 

Dic jo que pel diàleg, la paraula com
més precisa i encertada millor i amb
aquest arribar a l’entesa. La paraula és
el que ens distingeix de les bèsties.

@encampanya: Que dice Felipe que
Chaves y Griñán es de lo más honesto que
ha conocido en su vida. Y nosotros no al-
bergamos duda alguna #X.

@EsthRB: Aquests que animen el Leo
Messi al jutjat, criticaven els que feien el
mateix amb la Pantoja? I ep, que i tant
que el Messi és el millor del món.

@cristina_pardo: La Fiscalía pide 5 años
para un hijo de Pujol. -¿El de Andorra? -¿El
de la herencia? -¿El de Suiza? -¿Es el del
blanqueo? -¿El de las ITV?

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Munsa
“Molt bé, necessi-
ten locals per reu-
nir-se i fer activitats
que no siguin sortir
de nit. S’autoges-
tionen, és educatiu
i hi ha moltes coses

per fer. Sé que fan màgia, concerts, acti-
vitats i és bo per al barri que aprofitin llocs
que no es fan servir.”

Albert
“Mentre no facin
mal a ningú ni oca-
sionin molèsties em
sembla bé. Això sí,
si el propietari el
reclama, el necessi-
ta o demana que

marxin, ho han de fer sense dir res. Si no
és així, ja em sembla bé tot el que hi vul-
guin fer.”

Bea
“Malament. S’ha de
respectar la propie-
tat privada. Si algú
vol viure o gaudir
d’un espai ha de pa-
gar, perquè és el
que hem de fer tots.

Si l’Ajuntament creu que cal un casal o
qualsevol equipament, hauria d’enca-
rregar-se de tirar-ho endavant.”

Albert
“No em sembla bé
que ocupin espais,
però crec que l’A-
juntament tampoc
compleix amb tot
el que hauria de fer.
La situació ideal se-

ria que el govern assumís totes aquestes
funcions i impulsés casals, espais de
lleure per als veïns o un menjador social.”

Què et sembla que joves del districte hagin okupat espais últimament?
per Pau Arriaga



Sarrià-Sant Gervasi
| 10

líniasarrià.cat Juny 2016

El Tribunal Suprem ha donat la
raó recentment, i per tercera ve-
gada, al grup de veïns de Sarrià
que fa gairebé 20 anys que lluiten
als tribunals contra l’Ajuntament
pel projecte urbanístic de l’illa
Sandoz, ubicada entre els carrers
Fontcoberta, Santa Amèlia, Osi i
Cardenal Vives i Tutó. A mitjans
dels 90  el consistori va legalitzar
l’excés d’edificabilitat de tres blocs
de pisos que va construir la pro-
motora Indret Vertical. Aquest
grup de veïns defensen que l’A-
juntament ha d’actualitzar les lli-
cències a la legalitat existent i re-
marquen que l’enderroc de la
part dels pisos construïda il·le-
galment ha de tirar endavant.

A la resolució, avançada pel
diari El País, el Suprem ratifica la
sentència que fa dos anys ja va

condemnar l’Ajuntament. La re-
solució de l’alt tribunal estableix
que part del conjunt immobilia-
ri ha de ser enderrocat. El con-
sistori ja no pot recórrer la sen-
tència, ja que es considera ferma,
però continua defensant que les
llicències no són objecte del plet
i que per tant no hi ha d’haver en-
derrocament. 

En declaracions a BTV, el
portaveu de la Comissió d’A-

fectats per l’Illa Sandoz, Jordi
Catalán, afirma que volen que
“es faci justícia i es depurin res-
ponsabilitats”. L’advocat dels
veïns, Eduard Moreno, ha afir-
mat que estem davant “d’una si-
tuació kafkiana i, si s’ha fet ma-
lament, s’ha de fer bé  i restituir
la cosa al seu natural”. Els afec-
tats deixen clar que, si fa falta,
tornaran a acudir a la justícia per
defensar els seus drets.

Imatge d’un dels blocs de la polèmica. Foto: Arxiu

El Suprem torna a donar 
la raó als veïns de l’illa Sandoz
» L’alt tribunal culpa l’Ajuntament d’intentar legalitzar, a mitjans 

dels 90, una operació urbanística amb un canvi il·legal

L’Ajuntament impulsa 
el ‘cohabitatge’ al districte

SOCIETAT4L’Ajuntament trau-
rà a concurs públic l’adjudicació
de sis solars de la ciutat per tal
d’impulsar la construcció de 115
pisos d’habitatge cooperatiu en
règim de cessió d’ús, conegut
com el ‘cohabitatge’. Un d’a-
quests solars és al districte, con-
cretament al número 4-6 del ca-
rrer General Vives de Sarrià.

Durant la presentació del
projecte,el regidor d’Habitatge,
Josep Maria Montaner, va ex-
plicar que “la creació de llocs de
vida comunitària té demanda, i

des del Govern municipal volem
potenciar-la”. El consistori ha ex-
plicat que l’accés al concurs pú-
blic estarà restringit a coopera-
tives que fomenten noves formes
d’accés a l’habitatge protegit,
que no passen per la propietat ni
el lloguer. 

L’Ajuntament defensa que
aquest tipus d’habitatge és una
alternativa d’èxit per accedir a un
habitatge a un preu inferior al de
mercat i posen com a exemple
experiències similars a Berlín,
Copenhaguen o Viena.

VALLVIDRERA4El Districte i l’à-
rea d’Ecologia, Urbanisme i Mo-
bilitat de l’Ajuntament van  acor-
dar fa unes setmanes la retirada
d’un contenidor de gran capaci-
tat del carrer Reis Catòlics, a
poca distància del punt verd de
Vallvidrera, que havia convertit la
zona en un espai d’abocaments
descontrolats. 

Tot i això, els veïns, que re-
clamaven la retirada del conte-
nidor des de fa anys, consideren
que la mesura no servirà per

acabar amb els abocaments des-
controlats, considerats un delic-
te ambiental greu. De fet, des de
la retirada del contenidor, s’han
produït nous abocaments, tot i
que el consistori ha instal·lat un
nou contenidor més petit al cos-
tat del Punt Verd. 

Gerard Gual, president de
l’Associació de Veïns Mont d’Or-
sà de Veïns de Vallvidrera, afirma
a aquesta publicació que “la reti-
rada del contenidor gran no vol dir
que els abocaments s’acabin per-

què l’únic sistema possible perquè
no n’hi hagi més és que quan
s’enxampi algú, cosa molt difícil,
se’l multi amb contundència”.

En paral·lel, els veïns també
demanen que a la zona s’hi col·lo-
qui una planta de compostatge  i
que es canviï el sistema actual de
recollida pel de porta a porta en
bosses grans. Gual afegeix que
aquestes dues mesures “servirien
per millorar tots els problemes
que ara mateix tenim amb la re-
collida de matèria verda”.

Pobresa | 58 persones dormen al carrer al districte
El Recompte 2016, la sortida de 930 voluntaris al carrer durant una nit que organitza la
Xarxa d’Atenció a Persones Sense Llar (XAPSLL), ha permès saber que al districte hi ha

58 persones que dormen al carrer. En un recompte de la Fundació Arrels del 2015 la xifra
era de 36 persones, cosa que implica que en un any la xifra hagi crescut en 22  persones.    

Redacció
SARRIÀ

Imatge del solar de General Vives on es faran els pisos. Foto: Google Maps

Adéu als abocaments?

Una imatge del contenidor retirat fa unes setmanes. Foto: Google Maps
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Com valora aquests primers
dies de feina al capdavant
del Districte?

Si vol que li digui la veritat, segura-
ment com l’experiència més grati-
ficant de tota la meva curta etapa
política. El que més m’atrau d’aquest
món és el contacte amb els ciuta-
dans, i les primeres experiències de
govern, com els consells de barri,
per exemple, han estat fantàsti-
ques. Estic entusiasmat.

Com ha estat el relleu amb Ge-
rardo Pisarello?
Molt bé, molt ordenat i amb molt
bona sintonia, perquè, de fet, sem-
pre ha existit una bona entesa en-
tre nosaltres. Evidentment, amb
tan poc temps no hem arribat a to-
tes les qüestions, però sí a les prin-
cipals. I a més tinc l’avantatge de ser
de Sarrià de tota la vida i de viure a
les Tres Torres. L’agenda dels barris
me la conec més enllà de la regi-
doria. Tot i això, hem quedat amb el
Gerardo que anirem fent un segui-
ment, perquè ell té unes inquietuds
que no deixa de tenir per haver ce-
dit el càrrec.

Pisarello va rebre crítiques que l’a-
cusaven de poca presència al
districte. Suposo que amb vostè
aquest front ja està cobert.
Bé, el que li puc dir és que el com-
promís hi és tot i, sobretot, les ga-
nes. I, a més, trepitjar els barris és el
que més il·lusió em fa. Ja he tingut
contacte amb molts veïns, amb al-
gunes associacions... A molta gent
ja la coneixia abans pel fet de ser d’a-
quí. En aquest sentit, ha estat un ate-
rratge molt de casa.

Com s’han pres els veïns el fet de
tenir un regidor socialista quan
les urnes van deixar el PSC sense
cap representant al Districte?
Fins ara, la veritat és que no m’ha

arribat cap comentari en aquest
sentit. Ara bé, estic convençut que
arribarà i aleshores me’l prendré
amb tot el bon humor possible. Crec
que és sa que es qüestioni la re-
presentativitat política dels regi-
dors, però hem de ser conscients
que el sistema, malauradament o
no, està muntat així. Estaria molt bé
que en un futur l’elecció dels regi-
dors de Districte fos directa, però a
dia d’avui no és així. 

Entrant en matèria, una de les de-
mandes històriques al districte és
la millora de la mobilitat. Com a
urbanista, què té pensat fer en
aquest àmbit?
És cert que aquesta és una preo-
cupació important dels veïns. I és tot
un repte. Ho hem d’estudiar bé, però
li puc avançar que jo no sóc gaire
enamorat de les superilles, perquè

crec que poden tenir un efecte dis-
criminatori. I tampoc crec que la mi-
llor manera de solucionar les dife-
rents necessitats respecte de l’espai
públic sigui anar especialitzant es-
pais. Els carrils bici, les terrasses, els
parcs infantils... Més que educar
en la convivència, el que hem fet és
generar unes normes separades. Jo
crec que hem de tendir a la inte-
gració: en lloc de posar més normes
per als carrils bici, el que s’hauria de
fer és suprimir-los, per exemple.

Ho té complicat, doncs, perquè
Colau vol triplicar els existents en
un termini de tres anys.
Tot té la seva raó. Però fixi’s: els 300
quilòmetres lineals de carril bici
que apareixen avui responen a una
demanda de fa 10 anys. L’urbanis-

me sempre fa tard. Mentre s’estan
aplicant les solucions a uns pro-
blemes que s’han detectat, l’escenari
ja ha canviat. Per tant, quan s’acabin
de fer aquests quilòmetres de carril
bici, estarem consolidant una si-
tuació sobre l’espai públic que se-
gurament ja no donarà resposta als
requeriments de mobilitat que tin-
drem en aquell moment. 

Parlant de requeriments de mo-
bilitat, els barris de muntanya es-
peren amb candeletes l’anunciat
bus nocturn. Pot garantir que en-
trarà en funcionament abans de
l’estiu?
Em consta que sí. Quan abans es
produeixi, millor. Ja sap que es trac-
ta d’una decisió que es va prendre
abans de la meva arribada, però per
la informació que tinc crec que sí
que serà així.

Per cert, la zona de les Planes ha
quedat fora, de moment, del pla de
barris, quan s’havia anunciat que
es volia intervenir-hi. S’inclourà la
zona en pròximes fases del pla?
Per a mi les Planes és el primer lloc
on em vull posar a treballar. No sé
si serà en el marc del pla de barris
o del pla Mòdol [somriu], peròcrec
queés un temapendent des de fa
molt temps i que s’ha d’abordar.
Fora bromes, cal intervenir-hi com
més aviat millor.

Fa setmanes es va aprovar una
proposició que demanava aturar
les maniobres militars a Collsero-
la. Vostè com ho veu, tot plegat?
És un debat curiós. Em sorprèn
que a dia d’avui això pugui ser font
de conflicte. Em sembla mentida
que no s’hagi aconseguit una con-
vivència normal entre totes les ac-
tivitats que es fan al parc. Mira que
és gran, l’espai... [somriu]. 

Per tant, més enllà d’acabar amb
aquestes maniobres, vostè és par-
tidari de fer-les compatibles amb
els altres usos del parc.
Exacte. Jo no sóc partidari d’acabar

amb res que ja es produeixi perquè
em sembla que la ciutat el que ne-
cessita és que passin moltíssimes co-
ses. Al final és una qüestió de sentit
comú, de fer compatibles totes les ac-
tivitats. No cal fer-ne una muntanya.

Un altre tema que té sobre la tau-
la, i que està generant força polè-
mica, és el de les okupacions de fin-
ques per part de col·lectius juve-
nils. Vostè va dir que si entraven al
govern demanarien la demolició
de Can Vies, a Sants. En el cas dels
espais okupats aquí al districte,
què creu que s’ha de fer?
A veure. Quan el PP va plantejar a la
comissió d’Urbanisme que s’ende-
rroqui Can Vies, el nostre posiciona-
ment va ser que sí, que s’ha d’ende-
rrocar, però no perquè estigui okupat
o no, sinó perquè allà hi ha un pla-
nejament aprovat que neix del con-
sens de tots els veïns. Per tant, si no
respectem els consensos, després no
ens omplim la boca de participació...
Els consensos hi són per complir-los.
Amb tot, pel que fa a Can Vies, si m’ho
torna a demanar li tornaré a dir el ma-
teix: a dia d’avui hi ha un planejament
aprovat que diu que allò s’ha d’en-
derrocar, independentment de que
estigui okupat, de com de bons
amics siguin els okupes, de la bona
tasca social que facin... 

I en el cas d’Hort de la Vila, d’aquí
al districte, que no està afectat per
cap planejament, què farà?
Aquest cas l’estic coneixent, però,
d’entrada, penso una mica el mateix.
Sap qui és el responsable últim si cau
un tros de sostre sobre un okupa a
Hort de la Vila? L’Ajuntament. Doncs

més clar no li puc dir. Primer, la se-
guretat. Segon, el consens. I, tercer, ga-
rantia d’ús públic. No tenim la segu-
retat, no tenim el consens i, el que és
pitjor, el que ens arriba de veïns és que
no se’ls hi deixa entrar... Per tant...

Jordi Martí (CiU) deia de Pisarello
que era “amic dels okupes”. Pel que
m’acaba de respondre vostè an-
teriorment, crec que en el seu cas
no li podrà dir...
El regidor de Sarrià-Sant Gervasi és
regidor de tots els veïns i veïnes del
districte, treballin del que treballin,
dediquin el seu temps lliure a què
el dediquin. És evident que hi ha
conductes que són més favorables
al civisme i a l’entesa i altres que no.
Però són igual de veïns els que
okupen que els que no. Per tant, tin-
dran la meva atenció de la mateixa
manera. Amic no ho sé, però regi-
dor ho intentaré ser de tots.

Hi ha un grup de veïns que dedi-
ca el seu temps lliure a recollir su-
ports per demanar que es canviï el
nom de l’avinguda Príncep d’As-
túries per Riera de Cassoles. Li
semblaria bé a vostè?
Si els veïns d’aquest carrer i els me-
canismes que estan establerts sobre
la presa de decisió respecte d’a-
questes qüestions consideren que
els agrada més, que els fa més il·lu-
sió, doncs fantàstic. Però no perquè
abans siguis monàrquic i ara no, sinó
perquè estàs donant compliment a
la voluntat d’una gent que se sent
implicada en aquest espai i el vol
identificar d’una altra manera. Però
no caiguem en el debat polític i his-
toricista. És una qüestió normal.

“Sobre l’okupació d’Hort 
de la Vila penso una mica el
mateix que amb Can Vies”

“Les maniobres
militars a Collserola
i la resta d’usos han
de ser compatibles”

Perfil | Un independent al districte on el PSC no té representació
Daniel Mòdol, arquitecte urbanista de professió, va ser un dels fitxatges de Jaume Collboni per a les llis-

tes socialistes de les passades eleccions municipals. Va acceptar formar part de la candidatura del PSC,
però com a independent. Una condició que es resisteix a abandonar i que reivindica tant com pot. Casat

i pare de tres fills, Mòdol encara conserva l’entusiasme d’aquells que aporten aire fresc a la política.  

Daniel Mòdol (PSC) / Regidor de Sarrià-Sant Gervasi

Daniel Mòdol ens rep pocs dies després d’haver assumit la regidoria de
Sarrià-Sant Gervasi. Comencem a parlar i de seguida traspua la seva condició 

d’independent. Diu el que pensa sense mossegar-se la llengua, fins i tot quan això 
implica portar la contrària als que estan per sobre seu. Un rara avis a l’Ajuntament.

Arnau Nadeu
BARCELONA

Foto: Neus Marmol
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Els tallers artístics del districte
ensenyen els seus secrets

ART4Els tallers artístics del
districte van celebrar l’últim
cap de setmana de maig tres dies
de portes obertes durant els
quals els artistes visuals van
ensenyar els seus tallers i estu-
dis a tots aquells veïns que els
van voler  descobrir les seves in-
terioritats.

L’edició d’enguany, amb ta-
llers d’altres punts de la ciutat
oberts va comptar, en el cas del
districte, amb la participació de
40 artistes, entre els quals des-
taquen els tallers de pintura Li-
sandro Mendo, César Biojo,
Joan B. Pedrola, Jenny Larsson,
el de còmic de Lola Vendetta, el

de fotografia i màscares de car-
naval conceptuals de Teresa
Mas de Roda i el de la joieria ar-
tística contemporània i pintura
Selma Leal-Atelier Leara. Al
llarg dels tres dies el públic va
poder gaudir de creacions de
tots els artistes i de veure de
prop els secrets de diferents
tècniques, com ara la pintura,
l’escultura, la fotografia, la ce-
ràmica, el gravat...

Des de l’organització de l’es-
deveniment han valorat de for-
ma molt positiva l’edició d’en-
guany dels tallers oberts i han
volgut agrair a tots els artistes i
els assistents.

El Jardí de la finca de Muñoz Ra-
monet va obrir les seves portes
al públic el passat diumenge 5 de
juny. La inauguració de l’espai es
va fer al llarg del matí amb un
conjunt d’activitats per a les fa-
mílies que van voler conèixer de
primera mà aquest nou jardí
públic.

La celebració inaugural va
comptar amb la presència de
l’Orquestra Barroca de Barcelo-
na i diferents artistes plàstiques,
com ara Roser Bosch, Anna Bus-
sot, Mireia Cifuentes, Anna Dau-
der o Pilar Nivela i els ‘urban sket-
chers’  Juan Linares, Shiembcn,
Graciela Solanas, Laura Antoni-
ni, Rafael Creus, Jaume Luque,
Margarita Julia Sape i Francisco
Marín. Al llarg del matí el públic
també va poder gaudir de la na-
rració ‘Una història a cau d’ore-
lla’, inspirada en la història de la
finca, i explicada per Ona Con-
tacontes i la performance artísti-
ca Natures, a càrrec de la com-
panyia Insòlits.

El Jardí de la Fundació Julio
Muñoz Ramonet és el típic jar-
dí històric de la burgesia catala-

na de principis del segle XX. Va
ser dissenyat per Jean-Claude-
Nicolas Forestier, conservador
dels parcs de París i, posterior-
ment, remodelat per Joan Mi-
rambell i Ferran. 

Després d’un  litigi de més de
15 anys, les filles de Julio Muñoz
Ramonet van entregar, en com-
pliment d’una sentència del Tri-
bunal Suprem, les claus de la fin-
ca a l’Ajuntament, a qui Muñoz
Ramonet havia deixat la finca i
tot el que aquesta contenia en
propietat, tal com s’especificava
el seu testament. 

El 2015 la Fundació Muñoz
Ramonet va fer unes obres de mi-
llora al jardí per a recuperar-lo i
mantenir l’esperit del projecte
de Forestier respectant les mo-
dificacions introduïdes per Mi-
rambell. Es va eliminar la vege-
tació que estava en mal estat i es
va substituir per una de nova, es
van mantenir i conservar exem-
plars d’arbres d’alt valor, es van
fer més accessibles els recorreguts
i es va renovar la xarxa de reg i
l’enllumenament. Al jardí del ca-
rrer de l’Avenir es va substituir la
piscina per un estany.

El jardí de la finca es va omplir de gent el passat diumenge 5. Foto: Ajuntament

El jardí de la finca Muñoz
Ramonet s’obre al públic

Redacció
SANT GERVASI-GALVANY
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Festa Major
líniasarrià.cat Juny 2016

La nova edició de la Festa Major
de Sant Gervasi ja és aquí. El
pròxim dia 10 de juny -tot i que els
dies 8 i 9 ja hi ha actes programats-
es farà el tret de sortida a una ce-
lebració que, com cada any, es fa
al voltant de Sant Gervasi i Sant
Protasi, el 19 de juny. Precisament
serà el dia 19 quan es posarà el
punt final a la Festa Major.

La Festa Major arrencarà amb
força el divendres 10 de juny amb
el Taller de Cuina i Ciència, que
arribarà després que el dia abans
la sessió de Jazz al Jardí, amb l’ac-
tuació de Saphie Wells & The
Swing Cats, obri les actuacions
musicals de la festa. El dia 10 tam-
bé se celebrarà la Mostra de Dan-
sa, mentre que el dissabte 11 i el
diumenge 12 les activitats més
destacades seran la passejada per
l’antic nucli de Sant Gervasi de

Cassoles, la Jornada Poètica, la
cercavila, el Tastet Rock, la diada
castellera i el concurs de paelles i
el dinar popular. 

La Festa Major farà una atu-
rada fins al dimecres 15, quan es
tornarà a posar en marxa amb el
ball per a la gent gran, l’activitat
‘Jocs i Contes’, l’espectacle de mà-
gia interactiva i la Festa de  la Bo-
tifarra i el concert de jazz. Pel di-
jous 16 hi ha programades dife-
rents activitats per als més petits.
Al matí tindrà lloc el ‘Contes amb
olor a cel blau’, mentre que a la tar-
da, a partir de les sis, el protago-
nisme serà per la Gran Festa In-
fantil Espectacle de Titelles. Al ves-
pre el jazz tornarà a fer gaudir els
amants d’aquesta música, just
abans del Sopar de Festa Major.

El darrer cap de setmana de la
diada del barri arrencarà el di-
vendres 17 al vespre amb el con-
cert jove, mentre que el dissabte
18 i el diumenge 19 algunes de les
propostes més atractives seran el
Cerca Tasques, el Sopar a la Fres-

ca, el Castell de Focs, el Ball de
Festa Major, el Concert Jove, el
Taller de Circ i el Torneig de Bàs-
quet 3x3.

Com cada any, la majoria dels
actes se celebraran a les places del
barri, com ara la plaça de la Bo-
nanova, la plaça Cardona, la pla-
ça Frederic Soler o la plaça Moli-

na, i a equipaments com el centre
cívic de Vil·la Florida, el centre cí-
vic Can Castelló o el Mercat de
Galvany.  

ACABA LA DEL PUTXET
Qui ja ha celebrat la seva Festa Ma-
jor és el barri del Putxet. Entre el
29 de maig i el 5 de juny els veïns

d’aquest barri del districte van po-
der gaudir d’un programa d’acti-
vitats amb la segona trobada de
sardanes, les havaneres, la mostra
musical infantil, el sopar i ball de
Festa Major, el concert de guita-
rra clàssica, la cercavila de tabalers
i la ruta de tapes PutxeTapes com
a actes més destacats.  

Torna la Festa Major de Sant Gervasi
» El barri viurà una nova edició de la seva diada a partir del divendres 10 de juny i fins al pròxim dia 19

» La música, especialment el jazz, els sopars o la Mostra de Dansa, alguns dels protagonistes 

La diada castellera és un clàssic de la Festa Major. Foto: Districte

Guanyador | Miquel Manich, autor del cartell
El cartell de l’edició de la Festa Major d’enguany és obra de Miquel Manich, veí del 

barri. Manich s’ha endut un premi de 400 euros després que el jurat valorés la qualitat
tècnica, l’impacte visual, la creativitat i l’originalitat del cartell. El guanyador i una selecció 

dels cartells presentats s’exposaran al Centre Cívic Vil·la Florida durant la Festa Major.   

Redacció
SANT GERVASI



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17  
| 16 líniasarrià.cat Juny 2016



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17  
17 | líniasarrià.catJuny 2016



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17  
| 18 líniasarrià.cat Juny 2016



Fires i mostres pàg 20

Els eixos escalfen motors per a un
estiu marcat pels múltiples actes 
que tindran lloc als diversos barris

Nou president pàg 21
Salvador Vendrell: “Volem 
treballar amb tots els actors de
la ciutat, és imprescindible”
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La nova junta de la Fundació
defineix els primers reptes
» La transparència, la millora dels serveis que ofereix 
i la feina en xarxa amb els agents socials, els objectius

NOVA ETAPA/ L’ideari de la nova junta di-
rectiva de la Fundació Barcelona Comerç
es basa en quatre eixos principals, que són
la transparència, l’ampliació dels serveis
que ofereix la Fundació –tant als eixos as-
sociats com a les seves botigues–, l’aposta
per la Responsabilitat Social Corporativa i
treballar plegats o “en xarxa” amb altres
actors de la ciutat, com ara els veïns. Qua-
tre eixos primordials per a la nova junta
que tot just està fent les seves primeres
passes al capdavant de la Fundació. 

Pel que fa al primer punt, el de la trans-
parència, des de la nova junta el conside-
ren com un pas per aconseguir més
adhesions i assolir més notorietat en el dia
a dia de la ciutat. Una nova cultura que
cada cop més s’està imposant en el món
associacionista. 

Un altre dels pilars és la potenciació
dels serveis que ofereix la Fundació, la
qual s’ha marcat com a objectiu oferir-ne
un conjunt ampli per tal de fer partícips
els botiguers de l’esdevenir de l’entitat. I

és que la Fundació, com a peça clau per
defensar les demandes dels comerciants,
intentarà mantenir i incrementar la seva
cartera de serveis. 

En tercer lloc, la nova junta també es
proposa donar un impuls a la Responsa-
bilitat Social Corporativa, un terme que fa
al·lusió a la contribució activa i voluntària
a la millora social, econòmica i ambiental
d’un indret per part d’associacions, com
és el cas de la Fundació, o empreses. En
aquesta línia, la nova junta planteja l’ela-

boració d’un Codi Ètic per mantenir els
bons estàndards de gestió i incrementar-
los, si s’escau.

Per últim, i molt lligat amb el punt an-
terior, la nova junta dóna prioritat a la
feina en xarxa amb altres actors de la ciu-
tat, com ara els veïns o altres entitats. Això
es concretarà en l’establiment d’aliances
amb agents socials per establir sinergies i
fer avançar el comerç barceloní. 

Quatre punts, quatre idees, que mar-
caran el futur de la Fundació. 

» La Fundació Barcelona Comerç agrupa els eixos 
comercials de tots els barris de la ciutat

líniaencomerç



L’activitat dels eixos comercials de la Fundació Barcelona Comerç no s’atura i ja 
preparen fires i activitats diverses amb el denominador comú que es fan a l’aire lliure

Un estiu a l’aire lliure
MOSTRES/La Fundació encara l’inici de
l’estiu amb una flamant nova junta. Però
tot i els canvis, la seva activitat i la dels
seus eixos no s’atura. Tal com exempli-
fica Salvador Vendrell, el nou president,
la Fundació “és un transatlàntic que no
es pot aturar d’un dia per l’altre” i, per
tant, les fires, mostres i campanyes de
les seves entitats adherides segueixen
endavant per donar la benvinguda a un
estiu que tornarà a estar marcat per les
activitats a l’aire lliure. 

TOTHOM ALS CARRERS
Un dels primers eixos que obre foc és
Cor d’Horta, amb el seu 23è Comerç al
Carrer del dia 28 de maig, una diada
amb botigues, tallers i actuacions per fer
gaudir tota la família. 

Una setmana més tard serà el torn
de l’Eix Sant Andreu, que traurà les seves
botigues al carrer per demostrar que es
pot trobar de tot sense sortir del teu
barri.  

L’Eix Sarrià, per la seva banda, donarà
la benvinguda a l’estiu astronòmic amb
una fira el pròxim dia 18 de juny al carrer
Manuel de Falla. Dies abans, però, Sant
Antoni Comerç haurà celebrat el seu tra-

dicional Firantoni, una de les mostres
més emblemàtiques del barri i que reu-
neix les botigues associades a l’eix i on
també se celebren activitats culturals. 

Però a banda de les fires, els eixos
també organitzen activitats solidàries i
de lleure, com l’Encistella per la Salut
Mental de Sants Establiments Units, que
tindrà lloc el dia 11 de juny al parc de l’Es-
panya Industrial. 

UN ESTIU DE MODA
Una altra de les principals activitats d’a-
quest final de primavera i principi d’estiu
són els actes de moda al carrer del pro-
grama BCN Moda al Carrer que impulsa
la Fundació, i que en aquesta ocasió ate-
rren als eixos de Sagrada Família (20 de
maig), Sant Andreu (21 de maig), Sant
Martí (27 de maig), Sarrià (2 de juny),
Clot (3 de juny) i Barnavasi (4 de juny).
En aquest últim cas, l’eix també cele-
brarà la seva mostra de comerç al carrer
Muntaner, entre plaça Bonanova i Ge-
neral Mitre. Les seves botigues exposa-
ran a peu de carrer la seva oferta en
alimentació, moda, parament de la llar,
complements, etc. Amb tot, una ocasió
més per sortir a comprar i fer barri.

PARTICIPACIÓ/Una de les activitats que duran a ter-
me els eixos al llarg d’aquest estiu i que és relativament
nova –es va posar en marxa l’any passat–és el Xerrem
del Comerç, de l’Eix Clot, una trobada entre botiguers,
entitats i veïns i veïnes del barri per parlar sobre qües-
tions relacionades no només amb el comerç, sinó tam-
bé amb la ciutat i amb la societat. D’aquesta manera,
es busca crear sinergies i col·laboracions entre els as-
sistents, a més de fomentar la participació dels ciu-
tadans en el debat públic. 

Un espai de comunicació
entre veïns i botiguers

TROBADA/ El consell d’administració de Vitrines
d’Europa, la federació de comerciants del continent,
es va reunir el passat 18 d’abril amb parlamentaris dels
grups socialista i liberal del Parlament europeu. 

En aquella trobada els representants de Vitrines van
presentar les seves propostes en referència a diverses
problemàtiques que afecten el sector. Stefano Bolle-
tinari, president, conjuntament amb Salvador Albui-
xech, de la Fundació, i altres representants d’asso-
ciacions comerciants pertanyents a Vitrines van pre-
sentar la seva postura sobre el comerç electrònic, les
polítiques de rebaixes i descomptes, sobre la regula-
ció de l’obertura de grans superfícies comercials i els
horaris i dies festius en els quals es pot obrir. 

Els parlamentaris es van interessar per les propostes
dels representants de Vitrines i van convenir que des
de la cambra europea es convocarà pròximament una
reunió amb els comerciants per debatre aquests temes.

Vitrines d’Europa es reuneix
amb parlamentaris europeus

Maig / Juny 2016
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“Volem treballar amb tots els 
actors de la ciutat: és imprescindible”

FORMACIÓ/ El Departament
d’Empresa i Coneixement ha pro-
gramat una sèrie de jornades
arreu de Catalunya anomenades
Estalvi d’Energia al teu comerç, una
formació que té com a objectiu en-
senyar mesures d’eficiència ener-
gètica a les botigues. Aquests ta-
llers volen demostrar que un ús
energètic eficient pot tenir una re-
percussió positiva en l’economia
del negoci. A Barcelona, els cursos
se celebraran entre el 23 de maig
i el 7 de juny al Centre d’Artesania.

Tallers per
estalviar energia
als comerços

DADES/ L’Institut Nacional d’Es-
tadística (INE) assenyala en el
seu darrer Índex de Comerç que
les vendes van augmentar el
mes de març en dos punts per-
centuals respecte del mateix
mes de l’any passat. Aquest aug-
ment ha estat, però, inferior al de
la mitjana estatal, que és de 4,3
punts. Les comunitats autòno-
mes que més van créixer en ven-
des van ser les Illes Balears –8,2–,
el País Valencià –8 punts– i Galí-
cia –7,7 punts–. 

Creixen les vendes
del petit comerç
català, segons l’INE

ORGANIGRAMA/ La nova junta de la
Fundació BCN Comerç ja ha començat a
treballar. Està formada pel mateix presi-
dent, Salvador Vendrell; un vicepresident
executiu, Lluís Llanas; un vicepresident
econòmic, Josep Escofet, i un vicepresi-
dent administratiu, Pròsper Puig. 

Vendrell és president de l’Eix Sarrià
des de l’any 2012 i havia estat vicepresi-
dent de l’entitat sarrianenca des del 2008.
És l’únic membre de l’anterior junta que
repeteix en l’actual, ja que abans s’enca-
rregava de la segona vicepresidència de

la Fundació i portava les xarxes socials.
Per la seva banda, Llanas és president de
l’Associació de Comerciants Creu Coberta
des del 2002. Escofet està al capdavant de
l’Eix Sants-Les Corts des de fa una dècada,
després d’haver presidit l’Associació de
Comerciants de Galileu durant cinc anys.
Pel que fa a Puig, és el president de l’Eix
Sant Andreu des de fa tres anys i ha estat
en primera línia a l’associació des de fa
dues dècades. 

El càrrec de director de la Fundació se-
guirà en mans d’Alfons Barti. 

Vendrell encapçala una junta amb tres
vicepresidències de diferents àrees

Salvador Vendrell / nou president de la Fundació Barcelona Comerç

ESTUDI/Segons un informe ela-
borat per la consultora FootFall, les
botigues físiques seguiran con-
centrant la majoria de les vendes
a tot el món d’aquí a dos anys. De
fet, l’estudi assenyala que el 90%
de les vendes es faran als establi-
ments, tot i que també posa èm-
fasi en l’augment de les compres
per internet, que augura que crei-
xeran fins al 8,8%. Per altra banda,
l’informe apunta que el desafia-
ment del sector serà adaptar les
vendes online a la compra física. 

L’hegemonia 
de la botiga física
seguirà vigent

ENTREVISTA/ Pocs dies després d’haver
estat escollit president de la Fundació, Sal-
vador Vendrell, també líder de l’Eix Sarrià,
ens rep per parlar dels seus projectes i
dels reptes que afronta el sector. 

S’estrena al capdavant de la Fundació.
Com ho encara?
Amb molta il·lusió. És un repte que com-
porta molta responsabilitat. El Vicenç i la
junta anterior ens ha deixat el llistó molt alt. 

Quins són els principals eixos del mandat?
Són quatre: continuar demostrant trans-
parència a la Fundació –tant internament
com externa–, potenciar els serveis que
dóna la Fundació –sobretot als eixos–, fo-
mentar la Responsabilitat Social Corpora-
tiva i treballar amb els diferents actors de
la ciutat, com els veïns i la resta d’entitats. 

Volen fer xarxa, vaja.
Avui dia és imprescindible treballar amb
tots els actors de la ciutat. 

Sobre els serveis, Vicenç Gasca va co-
mentar a la darrera entrevista a Comerç
en Línia que la Fundació “s’ha profes-
sionalitzat més” els últims anys. Segui-
rà treballant en aquesta línia?
Exacte. Comunicació, assessorament jurí-
dic, publicitat, promoció... Tots els hem anat
professionalitzant. Es tracta d’intentar ajus-

tar aquest organigrama, en cas que falli al-
guna cosa, o reforçar amb personal algu-
na secció més. 

A l’anterior mandat vostè s’ocupava
de les xarxes socials de la Fundació. Vo-
len impulsar aquest àmbit també?
Sí. Avui dia és primordial i fonamental te-
nir presència a les xarxes, ja no és una op-
ció. O estàs on, o no estàs. 

Fomentaran que les botigues també s’a-
fegeixin al carro virtual?
Sí. A Sarrià vam començar amb la geolo-
calització dels comerços amb Google Bu-
siness i van seguir a Sants. I va estar fun-
cionant molt bé. 

El seu mandat ha arrencat amb els pri-
mers diumenges d’obertura de l’any,
fruit de l’acord entre consistori i els bo-
tiguers. En aquest sentit, vostè ja ha ma-
nifestat que vol “treballar per unificar el
sector”. A què es refereix?
El sector està unit en un percentatge ele-
vadíssim, però hi ha encara petites friccions
amb el tema dels horaris i del turisme. In-
tentarem apropar postures.

Refer ponts amb altres associacions?
S’intentarà. És un objectiu a curt termini. De
totes maneres, s’han d’arribar a consensos
amb tots els actors, sindicats i veïns també.  

Maig / Juny 2016
21 | 

El periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona_butlletí nº2 comerç en línia



Maig / Juny 2016
| 22 comerç en línia El periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona_butlletí nº2



23 | 
Comerç en Línia líniasarrià.catJuny 2016

L’èxit d’una botiga no es mesura no-
més amb el volum de vendes o amb
el tipus de clientela que aplega. La
diferència entre mirar cap enda-
vant amb optimisme o replantejar-
se el negoci depèn, molt sovint, de
com es gestionen els recursos. I un
exemple n’és l’optimització del con-
sum d’energia elèctrica. 

Poca gent sap que, de mitjana,
una botiga d’alimentació consu-
meix  29.128 kWh anuals, el que es
tradueix en una despesa de 4.500
euros, o que un establiment co-
mercial dedicat al sector del lleure
es gasta cada any una mitjana de
1.200 euros només en energia con-
sumida. Aquestes dades, propor-
cionades per un estudi recent de
l’Institut Català d’Energia (ICAEN),
mostren que el marge de millora
per escurçar despeses als comerços
de Catalunya és ample. 

És per aquesta raó que la Ge-
neralitat va iniciar el passat 23 de
maig una campanya per fomentar
l’estalvi i l’eficiència energètica als co-
merços, amb l’objectiu d’avançar cap

a un sector “més productiu, rendible
i sostenible”.  El programa, que por-
ta per nom Estalvi d’Energia al teu co-
merç, inclou tallers formatius i fins i
tot la possibilitat de gaudir d’un diag-
nòstic gratuït de consum elèctric a
les botigues que així ho sol·licitin. 

DIAGNÒSTIC DE FRANC
Amb els diagnòstics energètics de
franc que ofereix el programa, els bo-
tiguers comprovaran quin és el seu
potencial d’estalvi i quines mesures
poden posar en pràctica per millo-
rar-lo el màxim possible. Aquesta
anàlisi s’ha de demanar en la sol·li-
citud d’inscripció als tallers. 

Un cop assessorats, els boti-
guers tenen accés a una línia de fi-
nançament per aplicar les obres
necessàries i esdevenir un establi-
ment eficient energèticament par-
lant. En concret, el Consorci de Co-
merç, Artesania i Moda (CCAM) tin-
drà disponible, fins al 30 de setem-
bre, una línia de préstecs de 10.000
a 100.000 euros amb un aval del
70%, els quals seran tramitats amb
CaixaBank o Banc Sabadell. 

EINES PER ESTALVIAR
Per la seva banda, les sessions for-
matives –que a Barcelona van

arrencar el mateix 23 de maig,
amb la jornada inaugural– estan
encaminades a conscienciar i in-
formar sobre la despesa energèti-
ca i a conèixer accions, eines i pràc-
tiques de gestió elèctrica que qual-
sevol persona pot impulsar a la seva
botiga, les quals, de retruc, “acaben
redundant en la rendibilitat del
negoci, en la seva imatge envers els
seus clients i en el medi ambient”,
asseguren des del departament
d’Empresa i Coneixement. 

Aquests tallers se celebraran
arreu de Catalunya fins al dia 27 de
juny, tot i que a Barcelona acabaran
dimarts dia 7 de juny amb una ses-
sió al Centre d’Artesania de Cata-
lunya, situat al carrer Banys Nous,
11, de dos quarts de 10 a dos
quarts de 12 del matí. 

Per inscriure’s a les sessions cal
visitar la web www.ccam.cato enviar
un correu a l’adreça electrònica 
chernandez@gencat.cat. I per obte-
nir més informació sobre el pro-
grama, la Generalitat també ha ha-
bilitat el telèfon 934 849 909 per
a qualsevol dubte. La iniciativa
ha estat impulsada per la Gene-
ralitat a través del CCAM, l’ICAEN
i l’Associació de Gremis d’Instal·la-
dors de Catalunya (AGIC).

Vols estalviar energia a la botiga?
» La Generalitat impulsa una campanya per millorar l’estalvi energètic als establiments comercials
» El programa ofereix diagnòstics de consum gratuïts als comerços i préstecs per aplicar-hi millores

Redacció
BARCELONA

L’eficiència energètica al comerç el fa ser, segons la Generalitat, “més efectiu i sostenible”. Fotos: Arxiu / Infografia: Línia

CONSELLS4L’estalvi energètic
és una acció que no només ajuda a
rendibilitzar un negoci, sinó que
també col·labora amb la sostenibi-
litat i el medi ambient. En aquest sen-
tit, un dels elements que més con-
sum elèctric genera i que més im-
pacte pot tenir sobre la natura és la
il·luminació.

Ara per ara, el 40% de focus de
llum de les botigues són fluorescents,
els quals generen el 27% del con-
sum, una xifra que augmenta fins al
57% en el cas dels llums halògens,
que suposen el 35% dels punts
d’il·luminació. Una bona pràctica
per reduir la factura de la llum és
apostar per les bombetes de baix
consum, un tipus d’il·luminació que

no arriba al 20% als comerços i que
té un consum energètic inferior. 

Per altra banda, un altre dels ele-
ments a tenir en compte són els ai-
res condicionats. Segons l’estudi
de l’Institut Català d’Energia sobre
el consum elèctric a les botigues ca-
talanes, un 69% dels establiments
tenen aire condicionat. L’antiguitat
mitjana dels aparells, tal com descriu
el mateix informe, és de poc més de
quatre anys, tot i que les xifres varien
un pèl en funció del tipus de comerç.
En aquest sentit, la renovació i ins-
tal·lació d’equips adequats a cada es-
pai permetria estalviar més. 

Amb tot, aquestes són algunes
de les  petites accions que poden aju-
dar a reduir despeses i ser sostenibles. 

Petites accions per estalviar
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ACTIVITATS4L’Eix Sarrià va ce-
lebrar el passat dia 2 al vespre la
seva vuitena passarel·la de moda
al carrer, en el marc del progra-
ma BCN Moda al Carrer que im-
pulsa la Fundació Barcelona Co-
merç. L’acte de moda, que va te-
nir lloc a la plaça de Sarrià, va
aplegar prop de mig miler de
persones i va deixar “satisfets” els
botiguers per com es va desen-
volupar l’esdeveniment. 

Amb aquesta iniciativa, l’as-
sociació va voler demostrar que
a les botigues de roba i comple-
ments del barri s’hi poden trobar
les últimes tendències de moda
de la temporada. 

Ara l’Eix Sarrià està immers
en la preparació de la Fira d’Es-
tiu, que tindrà lloc al carrer Ma-
nuel de Falla el pròxim dissab-
te 18 de juny durant tot el dia,
amb botigues dels associats.  

Satisfacció de l’Eix Sarrià per 
la desfilada de moda al carrer

MODA4L’associació de comer-
ciants Barnavasi va celebrar el
passat dissabte dia 4 de juny la
seva 19a Mostra de Comerç i la
passarel·la de moda –emmar-
cada en el programa de la Fun-
dació Barcelona Comerç, BCN
Moda al Carrer–. 

El president de l’associació,
Salvador Albuixech, ha explicat
a aquesta publicació que la jor-
nada va anar “extraordinària-

ment bé” i ha assegurat que van
tenir una “gran afluència” de
públic visitant. La desfilada de
moda es va celebrar al carrer
Muntaner, entre Sant Màrius i
Mitre, on es van col·locar els 500
metres quadrats d’instal·lacions
per celebrar l’esdeveniment.   

Per altra banda, Barnavasi ja
es prepara per a la Festa Major
de Sant Gervasi, on prendrà
part amb diverses activitats. 

Barnavasi fa un bon balanç 
de la mostra i la passarel·la

La segona meitat del mes de
maig va tornar a estar dedicada
als mercats. Coincidint amb la
Setmana Internacional dels
Mercats, el consistori s’ha ad-
herit a la campanya Estima el
teu mercat, una iniciativa d’àm-
bit mundial que pretén fer val-
dre aquests equipaments i im-
pulsar-los entre els clients. En
paral·lel, Ajuntament, Merca-
barna i Diputació també han
desenvolupat la campanya Tria
mercat, tria salut, que pretén
promocionar l’alimentació fres-
ca i saludable.

Al llarg d’aquells 15 dies, di-
ferents mercats de la ciutat van
programa tot un seguit d’activi-
tats per a tota la família. Des de
xerrades sobre alimentació sa-
ludable i productes de tempo-
rada, passant per actuacions

musicals i activitats infantils, i
arribant a demostracions en di-
recte de cuiners famosos o
showcookings, molt de moda
darrerament. 

La campanya Estima el teu
mercat s’impulsa des de fa uns
anys a diversos mercats del
món, i vol posar de manifest la
importància d’adquirir produc-

tes frescos i de temporada per a
gaudir, d’aquesta manera, d’u-
na alimentació “responsable,
segura i sana”, segons afirmen
des del consistori. Un consisto-
ri que també impulsa, per altra
banda, els Mercats Verds, un
programa que aposta per mer-
cats on hi hagi una preeminèn-
cia dels productes ecològics. 

Les demostracions de cuina han tingut un paper rellevant. Foto: Mercats BCN

Música, tallers i gastronomia
en la Setmana dels Mercats

» El consistori promou l’alimentació fresca amb ‘Tria mercat, tria salut’
» Del 15 al 31 de maig aquests espais es van omplir d’activitats diverses

Obertura | Bonpreu inverteix 8,5 milions en un nou supermercat
El grup Bonpreu ha invertit 8,5 milions en un nou supermercat que ha obert al districte 

recentment i que dóna feina a 30 persones. El nou supermercat està ubicat al carrer de Bori i 
Fontesà, número 23, i té prop de 2.000 metres quadrats. Aquest és el 34è establiment 

que la marca catalana ha obert a la ciutat, dels 205 amb què compta a tot Catalunya. 
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La Confederació de Comerç
cessa Miquel Àngel Fraile 

POLÈMICA4La Confederació
de Comerç de Catalunya (CCC)
va comunicar ahir el cessament
del seu secretari general, Miquel
Àngel Fraile, perquè, segons in-
dica, “els comptes dels darrers
exercicis s’han tancat amb pèr-
dues”. Segons el comunicat, la
junta “ha perdut la confiança en
la tasca de Fraile perquè els
comptes dels darrers exercicis
s’han tancat amb pèrdues”.

Segons va avançar El Perió-
dico a principis de juny i han
confirmat fonts de la CCC a
aquesta publicació, una audito-
ria externa hauria detectat un fo-
rat de més de dos milions d’eu-
ros als comptes. 

Segons ha explicat el ma-
teix Fraile a diversos mitjans, ell

va posar a disposició el seu cà-
rrec a principis de setmana per-
què  s’han arrossegat anys de
pèrdues, però ha negat la possi-
bilitat que hi hagi cap irregula-
ritat. Segons va indicar El Pe-
riódico, la CCC també ha relle-
vat de les seves funcions a Rosa
Maria Serrano, directora del de-
partament de Formació de l’en-
titat i esposa de Fraile. 

De moment, i de manera in-
terina, la presidenta de la Con-
federació de Comerç, M. Rosa
Eirtja –qui hauria encarregat
l’auditoria–, ha assumit les fun-
cions de la secretaria general.

Fraile havia estat l’únic se-
cretari general de la patronal de
comerciants catalana des de la
seva fundació, l’any 1985. 
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Teresa Sendra |Psicóloga Clínica directora de los programas de entrenamiento de la mente del Centro Denken

¿Qué entrenamientos realizan
en Denken?
Somos un centro integral de en-
trenamiento de la mente. Fortale-
cemos los dominios cognitivos
(memoria, atención, calculo, fun-
ciones ejecutivas, etc) y enseña-
mos a las personas a realizar los
cambios que desean en sus vidas
a través del entrenamiento de la
mente. 

¿Cuándo habla de cambios, a
qué se refiere?
Cada persona está siempre afron-
tando algún tipo de cambios. Hay
quien quiere dejar de fumar, quien
debe dejar su pareja, quien quiere
cambiar de empleo, quien quisiera
hacer una elección de vida, quien
quiere mejorar su bienestar men-
tal, etc. Son innumerables los
ejemplos. El problema son las re-
sistencias de los propios patrones
mentales a realizarlos y esto se
transforma en obstáculo, frustra-
ción y consecuencias emocionales.
Nuestro entrenamiento basado en
la técnica del mindtrainer y mind-
fulness está orientado a vencer
estas resistencias a través de una
disciplinada metodología de 8 se-
manas que cambia los patrones
de percepción mental liberando
energía y voluntad hacia el cambio
deseado.

¿Por qué habla de entrenamien-
tos y no de terapias?
Porque nuestro enfoque es el

bienestar mental de las personas y
tiene objetivos de prevención y
bienestar. Este bienestar se consi-
gue con nuestros entrenamien-
tos cognitivos donde usamos el
aprendizaje y fortalecimiento
neuronal que modifican los ac-
tuales mapas mentales creando
mejores y nuevas posibilidades de
percepción de la realidad. Los
efectos se concretizan en un
menor estrés y ansiedad, una
mayor autoestima y globalmente
un aumento del capital mental
para vivir mejor.

¿Es como ir a un gimnasio?
Sí, efectivamente. El cerebro, res-
ponsable de nuestros patrones
mentales y reserva cognitiva, es
absolutamente modificable y
plástico. Esto ha significado un
enorme progreso para las neuro-
ciencias ya que han demostrado a
través de pruebas de neuroima-
gen que si entrenamos la mente
(como en un gimnasio entrena-
mos los músculos) podemos con-
seguir cambios substanciales en
el cerebro y de consecuencia en
todo lo que está relacionado con
el; las funciones cognitivas, las
competencias emocionales, nues-
tra manera de percibir la realidad,
etcétera.

¿Qué resultados han conse-
guido?
Tenemos clientes desde 13 a 93
años, cada uno con sus exigen-

cias, le puedo solo decir que los
clientes que se entrenan en me-
jorar la reserva cognitiva vienen
a “nuestro gimnasio” desde hace
más de un año, por otra parte los
clientes que han tenido que
afrontar cambios en la propia
vida no solamente los han reali-
zado si no que continúan el en-
trenamiento en sus propios
hogares y han mejorado nota-
blemente la propia calidad de
vida. 

¿Es un resultado medible?
Absolutamente sí. Le hago un
ejemplo real. El señor M.R, y la se-
ñora R.S son nuestros clientes, el
tiene 78 años y ella 68. La señora
R.S tiene un principio de Alzhei-
mer y se entrena cognitivamente
con nosotros. Sabemos que los
cambios que produce esta enfer-
medad en la vida diaria de una pa-
reja son enormes. La incógnita
sobre el futuro de su mujer y de la
propia vida aumentaron muchí-
simo los niveles de ansiedad y es-
trés y en algunos momentos hasta
la depresión se apoderaba del
señor M.R. Hemos procedido con
el señor M.R a medir los niveles de
estrés y ansiedad (junto a otros)
antes y después del entrena-
miento. Los resultados han sido
sorprendentes ya que ha dismi-
nuido el estrés, desde fuerte estrés
a  poco, y los niveles de ansiedad
de ansiedad fuerte a ansiedad leve.
¿Qué ha sucedido? Ciertamente el

deterioro cognitivo  de su señora
no ha desaparecido (aunque sí se
ha estabilizado gracias al entrena-
miento que realiza), ni tanto menos
se ha separado de ella. En síntesis,
la realidad no ha cambiado para el
señor M.R. Lo que ha sucedido es
que el señor M.R ha modificado su
propia percepción de la realidad y
ha encontrado, gracias al entrena-
miento propuesto, una estrategia
de afrontamiento sobre las causas
del estrés y ansiedad que lo ha-
cían sufrir.

¿Pareciera que las soluciones a
los males del siglo XXI  (estrés,
ansiedad, depresión, etcétera.)
están al alcance de la mano?
Para cambiar hay que cambiar.
No hay que delegar solo a un fár-
maco la solución del estrés, la an-
siedad y la depresión. Será
siempre una solución mecánica
pero que no elimina la causa. La
solución real está en la forma
que entrenamos nuestra mente
y la voluntad de cambiar. Basta
saber cómo.

Denken: Entrena y fortalece la mente. 
Realiza los cambios deseados evitando 

el estrés, la depresión y la ansiedad 

BRAIN WELLNESS DENKEN
Madrazo 33-37. 3era. 2da 

Barcelona 08006 
Tel. 935477180

www.centrodenken.com 
tsendra@centrodenken.com
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La FAVB ha dut a terme una enquesta a una cinquantena de col·lectius veïnals per tal de 
conèixer quines són les millores que els veïns reivindiquen en temes com urbanisme o mobilitat

L’estat de la ciutat, a examen
INFORME/ Els veïns tenen molt a dir en com
volen que sigui l’urbanisme dels seus barris.
Així ha quedat demostrat en un informe que
la FAVB ha presentat recentment en el marc
del Fòrum veïnal sobre l’urbanisme de la ciu-
tat. El document, que mostra el resultat de
dos qüestionaris que han contestat 52 asso-
ciacions de veïns, recull les conclusions de la
consulta ordenades per districtes i reflecteix
les demandes en àmbits com l’urbanisme, la
mobilitat, l’ensenyament o els equipaments.

Així doncs, a Sants-Montjuïc els veïns de-
nuncien la desigualtat que hi ha entre la Ma-
rina i la resta de barris. El veïnat considera
que cal millorar la mobilitat d’aquest territori
i potenciar l’oferta lúdica i de lleure per a to-
thom. També denuncia la contaminació de
les zones industrials. Des dels barris propers
al nucli de Sants, es demana lluitar contra el
soroll de les terrasses a les nits.

Els resultats a les Corts, en canvi, incidei-
xen a instar l’Ajuntament a considerar molt
més les decisions dels veïns en el projecte de
les superilles o en les reformes de la Colònia
Castells –ja encaminada– o el pla Anglesola.
Els cortsencs també reclamen una residència
pública per a persones amb discapacitats,
posen l’accent en la pobresa i les persones
que dormen al carrer cada nit i demanen mi-
llores en el manteniment de les zones verdes.

A Sarrià-Sant Gervasi la mobilitat i la reivin-
dicació de més línies de bus nocturn és el tema
estrella. Des de Can Caralleu volen un local per
a l’associació de veïns i que es reasfaltin els ca-
rrers i a les Planes creuen que cal combatre el
soroll dels Ferrocarrils de la Generalitat.

Els espais per als vianants i de convivèn-
cia pública són les grans demandes a l’Ei-

xample. A més, els veïns reclamen la creació
d’escoles, de zones verdes i la necessitat
d’impulsar l’habitatge de protecció oficial,
millorar la gestió del turisme a la Sagrada Fa-
mília i avançar en la connexió del tramvia.

El turisme també és l’eix central de les de-
mandes a Ciutat Vella, però els seus veïns
també volen més equipaments i la millora
de l’accessibilitat a escoles i residències. A la
Barceloneta demanen reforçar el Pla Espe-
cial de Reforma Interior (PERI) del barri.

Pel que fa a Gràcia, la gran reivindicació
que fan els veïns és la renovació del Pla
d’Habitatge. Altres demandes són la millora
de les voreres al nord del districte i la modi-
ficació de la línia de bus 87. També es de-
mana reformar l’entorn de la plaça Joanic.

Els veïns de Sant Martí reclamen més dià-
leg amb les institucions. A més, volen equi-
paments públics i esportius per a totes les
edats i que es reforci la xarxa d’autobusos.
També demanen que es doni una empenta
al teixit industrial del districte.

A Sant Andreu es posa el focus en la re-
solució dels plans urbanístics vigents que
estan aturats, com el PERI de la Maquinista a
Bon Pastor. La mobilitat és una altra gran de-
manda i els veïns reclamen que s’avanci en
les obres del TGV.

La reivindicació més important a Nou Ba-
rris és la remodelació i el manteniment de l’es-
pai públic. La renovació i millora dels parcs o
el reforç de la xarxa de transport urbà són els
altres punts que consideren que cal millorar.

Per últim, els veïns d’Horta-Guinardó
també incideixen en les deficiències del
transport públic i reclamen millores als ca-
rrers i nous centres educatius i sanitaris.

MANIFESTACIONS/ El cap de setmana del 28 i el 29 de
maig, la ciutat es va convertir en l’escenari de dues ma-
nifestacions en defensa dels drets socials i laborals.

La primera d’elles, anomenada Marxa de la Dignitat,
va reunir prop d’un miler de persones d’entitats, partits
polítics i sindicats als Jardinets de Gràcia. Sota el lema ‘Pa,
treball, sostre i dignitat’, els manifestants van protestar con-
tra les polítiques d’austeritat, van reivindicar el dret a
l’habitatge i van demanar igualtat social i unes condicions
laborals dignes. Els participants van recórrer el passeig de
Gràcia i van acabar la seva marxa a la plaça de Catalun-
ya, on es van fer els parlaments i es va cloure l’acte.

La segona concentració, la que es va organitzar diu-
menge 29, va ser molt més nombrosa (60.000 assistents
segons els organitzadors, 8.000 segons la Guàrdia Urba-
na). Sota el lema 'Els drets no se suspenen: treball digne,
drets socials i democràcia real', més de 40 sindicats i en-
titats socials i sobiranistes van convocar aquesta mani-
festació com a resposta a les suspensions de les lleis d'e-
mergència energètica i habitacional i de la llei d'igualtat
per part del Tribunal Constitucional. La manifestació va
començar a la plaça Urquinaona, va baixar per la Via Laie-
tana i va acabar al Pla de Palau, davant la seu de la Dele-
gació del govern espanyol a Barcelona.

Milers de ciutadans surten al carrer
per defensar els drets socials i laborals TROBADA/Els dies 1 i 2 de juliol, l’Assemblea de Barris per

un Turisme Sostenible (ABTS) organitzarà un fòrum veï-
nal sobre turisme amb la col·laboració de la FAVB i la CON-
FAVC. “El fòrum neix perquè volíem crear un espai obert
on poder parlar de temes que no podem parlar durant les
assemblees”, explica Daniel Pardo, de l’ABTS.

Les activitats es faran a l’Espai Jove La Fontana de Grà-
cia i arrencaran amb la presentació a càrrec de les entitats
organitzadores i dues ponències de geògrafs que genera-
ran temes de debat obert. Durant el matí del dia 2 s’orga-
nitzaran tallers i dinàmiques participatives sobre temes com
el canvi d’usos en espais públics, el model econòmic o la si-
tuació del port amb els creuers, el medi ambient i la soste-
nibilitat, on participaran activistes del Comitato Nograndi-
navi d’Itàlia. A la tarda es farà un debat sobre formes d’au-
toorganització i la cloenda, amb música a l’aire lliure.

Preparen un fòrum sobre
turisme per al mes vinent

veïns en línia

Una imatge de la protesta del dia 29. Foto: CONFAVC

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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EQUIPAMENTS/ El passat 31 de
maig, sis associacions de veïns van
denunciar l’incompliment d’un
conveni que l’Ajuntament i Tele-
fónica van signar l’any 2007. La
companyia es comprometia a as-
sumir la conversió de nou edificis
antics en equipaments a canvi de
la requalificació d’un solar. 

Els veïns van reclamar que el
tema torni a sobre la taula i van
anunciar que han demanat una
reunió amb la regidora Janet Sanz
per conèixer la seva valoració del
conveni, analitzar les possibilitats
que hi ha perquè la ciutat rebi els
equipaments i revisar el projecte
d’edificació a l’antic edifici de la
companyia a l’avinguda de Roma.

Reclamen que
Telefónica compleixi
un conveni de 2007

OCUPACIÓ/ En un comunicat que signa
conjuntament amb l'Associació de Veïns de
la Vila de Gràcia, la FAVB es va posicionar a
principis de mes en contra del desallotja-
ment del Banc Expropiat (Gràcia), va defen-
sar la tasca social que els col·lectius que l’han
gestionat han dut a terme i va reafirmar el
seu suport a trobar una solució que permeti
la seva continuïtat i a desenvolupar políti-
ques “que frenin el procés especulatiu que
està en l’origen del problema”.

La federació critica el desallotjament del
local, assegurant que és “una mostra de com
s’ha resolt la crisi financera generada per la
bombolla especulativa”. La FAVB denuncia la
“persistent pressió especulativa” que pateix
la Vila de Gràcia i assegura que “l’immoble
mai no hauria hagut de tornar a mans priva-

des i les entitats del barri tenen tot el dret de
reclamar-lo per a fins socials”. Des de la FAVB
apunten que cal trobar una solució i que, se-
gons ells, aquesta passaria per una reflexió
conjunta entre els col·lectius del Banc, el tei-
xit associatiu del districte i les administra-
cions, que “han de fer tots els esforços per
obrir portes i no enquistar la situació”.

La FAVB també lamenta la situació de
tensió que viu el barri i destaca “les mobilit-
zacions pacífiques” dels veïns, tot i que
apunta que no els semblen “adequades de-
terminades actituds”. El comunicat també té
paraules per a l’acutació policial, la qual titlla
de “forassenyada” i diu que “ha contribuït a
trencar el clima de convivència”. Per últim, la
FAVB denuncia la gestió que Xavier Trias va
fer del cas durant el mandat passat.

La FAVB defensa la tasca social del Banc
Expropiat i confia en la seva continuïtat

URBANISME/ La Plataforma con-
tra l’Hotel del Rec Comtal i en De-
fensa del Patrimoni Històric va
tornar a organitzar una assemblea
el passat 28 de maig. “Van venir
una cinquantena de veïns i vam ex-
plicar que ens oposem a la cons-
trucció d’un bloc de pisos socials:
creiem que l’espai no és el més
adequat”, explica Maria Mas, co-
ordinadora de la plataforma.

Mas explica que estan recollint
signatures en contra del bloc i
diu que volen fer una altra troba-
da abans de l’estiu. A més, el dia 17
d’aquest mes, l’Antic Teatre orga-
nitzarà una actuació reivindicati-
va que anirà des del Palau de la
Música fins al davant de l’hotel.

Segueix la lluita
dels veïns del 
Rec Comtal

REIVINDICACIÓ/ La Marea Pen-
sionista ha tornat a fer sentir la seva
veu. Aquesta vegada, la platafor-
ma va organitzar una concentra-
ció davant del Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya el passat 10
de maig per mostrar el seu rebuig
a la politització del sistema judicial.

“Van venir gairebé 500 perso-
nes i vam protestar perquè els jut-
ges primen els interessos dels po-
lítics als dels ciutadans”, explica el
portaveu Domiciano Sandoval.
Els pensionistes van protestar per
la congelació del sistema públic de
pensions amb efecte retroactiu.
Sandoval explica que, si cal, por-
taran les seves reivindicacions al
Tribunal d’Estrasburg.

Marea Pensionista:
no a la politització
de la justícia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

ENTREVISTA/ La fa poc ratificada
presidenta de la FAVB, Ana Menén-
dez, ens cita a primera hora del
matí a la Plaça del Sortidor, al cor
del Poble-sec, el barri al que junta-
ment amb el de la Satalia ha dedi-
cat tantes hores de la seva vida. Ara
és la ciutat sencera la que l’ocupa. I
té ganes de parlar-ne.

Com valora aquests primers me-
sos al capdavant de la FAVB?
Positivament, perquè la condició
que vaig posar quan vaig assumir
la presidència va ser que aquesta
fos molt col·legiada i molt com-
partida per la junta i puc dir que
està sent així. 

Està sent difícil rellevar Lluís Ra-
bell?
Sí, perquè és una persona d’una gran
talla política. I li hem de reconèixer
la feina immensa que ha fet per a la
FAVB. L’ha situat com un actor prin-
cipal de la ciutat amb el qual tothom
hi compta. 

A banda de la presidència més co-
ral que ha citat, en què es dife-
rencia la FAVB d’Ana Menéndez
de la de Lluís Rabell?
Bé, també creia que era necessari
que tornéssim a mirar cap endins,
que analitzéssim com tenim la casa
i que establíssim les línies estratè-
giques per millorar internament. El
Lluís ens havia projectat molt cap en-
fora, però de portes endins ens
hem de vertebrar millor i donar
molt més suport a les associacions,
que és la nostra principal raó de ser. 

I de portes enfora, dels cinc eixos
de treball que s’ha marcat la FAVB
per a aquesta nova etapa quin és
per a vostè el més prioritari?
El de les desigualtats socials. Tenim
una ciutat molt més desigual del que
era. Tenim problemes seriosos en te-
mes d’habitatge, d’atenció social, de
gent gran, d’infància... I volem que
en aquest mandat i en aquest PAM
que ara s’està definint es posi so-
bretot l’accent en aquest àmbit.

Parlant d’aquest nou mandat,
com veu l’acció del govern d’Ada
Colau fins ara?
Encara feble, a causa de la situació
de feblesa política en què està. Però
sembla que tot plegat canviarà
aviat. Amb el pressupost que final-
ment s’ha aprovat ja tenim un ins-
trument per poder tirar endavant
molts projectes que estan aturats. I
esperem que amb l’anunciada es-
tabilitat propera, fruit del probable
acord amb el PSC, la ciutat sigui molt
més governable que fins ara.

Li he sentit criticar en alguna oca-
sió la falta de presència d’alguns
regidors en certs districtes. Con-
tinua sent així?
Malauradament sí, perquè han
d’assumir tanta feina... Esperem
que ben aviat hi hagi un reparti-
ment de responsabilitats més equi-
librat que atengui precisament
una de les necessitats que històri-
cament ha reivindicat la FAVB: la
descentralització del govern mu-
nicipal. Els Districtes continuen
sent uns instruments purament ad-

ministratius. Si no se’ls dóna poder
real, la política de proximitat és im-
possible.

Vostè és pianista de professió.
Quina altra tecla creu que no ha
tocat bé el govern fins ara?
[Somriu]. La de la participació. És una
tecla sensible i crec que encara està
desafinada. S’ha d’ajustar.

Vostès reclamen més i millor par-
ticipació, però el Decidim Barce-
lona ha registrat xifres força po-
bres. Què falla?
Tenim un problema de manca de
confiança generalitzada envers les
institucions, un individualisme so-
cial instal·lat que és difícil de trencar
i una conciliació impossible de la
vida laboral i quotidiana amb els ho-
raris que tenim plantejats. 

No ha faltat promoció del procés
per part de l’Ajuntament?
Jo crec que s’ha fet un esforç im-

portant de promoció. El que passa
és que l’Ajuntament s’ha trobat
amb el que nosaltres ens trobem
contínuament: costa molt que la
gent participi.

Durant aquests mesos se’ls ha
sentit poc criticar el govern. Els
està sent difícil mantenir l’esperit
crític amb un executiu que senten
més afí que l’anterior?
Cada cop que ens reunim amb el
govern és per criticar-lo. Sí que és
cert que hi ha més afinitat i que el
d’ara ens el sentim més proper, però
la veritat és que continuem posant
el dit a la llaga, demanant millores
i exigint canvis. Com no pot ser d’al-
tra manera.

Els genera contradiccions?
No gaires, la veritat. El sentit de ser
de la FAVB continua sent, com sem-
pre, aquest paper crític. Això sí, tam-
bé constructiu.

per Arnau Nadeu

“Si no es dóna poder real als Districtes, 
la política de proximitat és impossible”

Ana Menéndez / presidenta de la Federació d’Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona (FAVB)

veïns en línia
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La Diputació de Barcelona ha
anunciat una aportació extraor-
dinària de caràcter social, dotada
amb 15 milions d’euros, i que
dóna resposta a les sentències
del Tribunal Constitucional (TC)
contra les mesures urgents per
afrontar l'emergència en l'àmbit
de l'habitatge i la pobresa ener-
gètica. Ho va fer Mercè Conesa du-
rant l'acte de presentació del Pla
d'Actuació de Mandat (PAM) 2016-
2019 de la corporació, celebrat a
l'Institut del Teatre, i que va reunir
els alcaldes de la demarcació.

La presidenta de la Diputació,
Mercè Conesa, defensa que “te-
nim un repte social que ens in-
terpel·la” i recorda que, “davant
del bloqueig al qual ens abo-
quen les últimes sentències del
Tribunal Constitucional, la Dipu-
tació respon de manera consen-

suada amb un pla de 15 milions
d’euros”.

El nou programa dóna cober-
tura als subministraments bàsics,
al lloguer o la hipoteca de l'habi-
tatge habitual, a la pèrdua tem-
poral o permanent d'habitatge
per desnonament, a l'alimentació
i necessitats bàsiques de subsis-
tència o a l'alimentació infantil, hi-
giene i lactància.

Per a Conesa, el nou país que
s'està construint “té una emer-
gència social que ha de ser ate-
sa” i, per aquest motiu, la Dipu-
tació negociarà amb les empre-
ses subministradores amb qui la
corporació té contractats els ser-
veis bàsics amb l'objectiu que
destinin una part de les factures
que s'abonen a cobrir les neces-
sitats de subministrament de les
persones que es troben en si-
tuació de vulnerabilitat.

“PRIMERA VEGUERIA”
A nivell nacional, la presidenta
Mercè Conesa posa de relleu

que “la Diputació de Barcelona
vol ser la primera vegueria de Ca-
talunya”  i deixa clar que la cor-
poració “no vol ser espectadora
del procés”, sinó protagonista
de la construcció del nou país. 

Des de la corporació també
s’envia un missatge de felicitació
als ajuntaments de la demarcació
perquè “han fet els deures en
aquests darrers quatre anys i han
reduït l'endeutament en un 15%”.

QUATRE PILARS
Territori, persones, tecnologia i
paisatges. Aquestes quatre pa-
raules defineixen els reptes que
afronta la Diputació amb el Pla
d'Actuació de Mandat 2016-2019,
quatre pilars que volen abraçar la
rica i complexa diversitat del te-
rritori, així com “donar resposta a
les necessitats i les demandes
dels pobles i ciutats”, en paraules
de la pròpia presidenta. 

A més de la voluntat d’impulsar
la participació activa al procés na-
cional, una de les principals apos-

tes d’aquest mandat és la transpa-
rència, per la necessitat d’explicar
“què volem fer, com ho volem fer”
i de poder “rendir comptes”, a través
d’un conjunt d’indicadors que el go-
vern de la Diputació ha implantat
en aquest document.

La Diputació ha projectat el
Pla d’Actuació de Mandat sota el
lema ‘Connectem’, un document
que també treballa per augmen-
tar la inversió al territori i oferir
més atenció a les persones. Per al
vicepresident primer, Dionís Gui-
teras, les línies mestres de l’àrea
que presideix són la cooperació
institucional, la protecció dels
Parcs Naturals, la promoció de l’ús
de la biomassa i la millora de la
gestió forestal, l’increment del
parc d’habitatges socials i l’apos-
ta per fer unes vies locals més se-
gures i al servei de les persones.

El vicepresident segon, Marc
Castells, destaca l’impuls dels
Plans Locals d’Ocupació, el man-
teniment de projectes com ‘Re-
empresa’ i ‘Accelera el creixement’

i l’aposta pels comerços de pro-
ximitat i la marca turística ‘Barce-
lona és molt més’, a través dels
projectes ‘Camins de Riu’ i del
‘Programa Biosphere’.

Per la seva banda, el vicepre-
sident tercer, Martí Pujol, posa èm-
fasi en poder fer arribar el servei
bibliotecari a tota la demarca-
ció, així com innovar en el servei
que actualment s’ofereix. Des de
l’àrea que ell encapçala, al llarg del
mandat també es continuarà
apostant per la cultura, l’esport i
el sistema educatiu.

Finalment, la vicepresidenta
quarta, Meritxell Budó, recorda
que la Diputació ofereix el Servei
Local de Teleassistència a 69.000
usuaris i impulsa plans contra la
pobresa i programes contra la
violència masclista. A més, també
es treballa per donar continuïtat
al servei ‘Respir’, al foment de la
participació i la mediació ciuta-
dana, al suport als ens locals i les
polítiques per a la salut pública i
a defensar els consumidors.

15 milions d’euros per fer 
front a la pobresa energètica

» La presidenta de la Diputació, Mercè Conesa, fa pública aquesta aportació social extraordinària
com a resposta a les sentències del TC durant la presentació del Pla d'Actuació de Mandat

Redacció
BARCELONA

El Pla d’Actuació de Mandat té la voluntat de donar resposta a les necessitats i les demandes dels pobles i ciutats. Fotos: Judit Contreras / Diputació de Barcelona i Arxiu

@diba
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Garbiñe Muguruza no oblidarà
mai el 4 de juny de 2016. Aques-
ta és la data en la qual la tennis-
ta hispano-veneçolana del Bar-
cino va proclamar-se per primer
cop campiona de Roland Garros
a la pista Philippe Chatrier de Pa-
rís. Muguruza va derrotar la mi-
llor tennista del moment, la
nord-americana Serena Wi-
lliams en dos sets (7-5 i 6-4), un
resultat que li serveix per pujar
fins al número 2 del rànquing
mundial amb només 22 anys.

Gairebé un any després que
Williams derrotés Muguruza a la
final de Wimbledon, el tennis va
voler que es retrobessin a la final
d’un dels quatre grans, tot i que
en aquesta ocasió van canviar la
gespa de Londres per la terra ba-
tuda parisenca.

Després d’uns primers jocs
d’adaptació va caure el primer
break del partit del costat de Mu-
guruza, després d’una doble fal-
ta de la seva rival. Tot i això, la
nord-americana va vendre cara
la seva pell i amb tres jocs con-
secutius va tornar a estrènyer el
marcador. El tie break amena-
çava de ser el jutge del primer
set, però la tennista del Barcino
va aprofitar novament les im-
precisions de la jugadora de Mi-
chigan per resoldre la primera
mànega amb un 7-5.

El més difícil ja s’havia fet, de
manera que només els nervis po-
dien jugar-li una mala passada a
l’hispano-veneçolana. Malgrat
perdre el seu primer servei, Mu-

guruza va saber refer-se i acon-
seguir trencar un servei per si-
tuar-se amb un 5-3 a favor. Wi-
lliams va defensar-se com va
poder, evitant fins a quatre pi-
lotes de campionat, de manera
que Garbiñe va haver de recórrer
al seu servei per guanyar la com-
petició. Després d’una hora i 43
minuts de joc i després d’un
breu intercanvi de cops, la juga-
dora del Barcino va connectar un
globus que va botar prop de la lí-
nia de fons de la pista central.
Williams no el va tornar i des-
prés d’uns segons d’incertesa,
l’àrbitre principal Pascal Maria
va pronunciar les paraules
“game, set and match, made-
moiselle Muguruza”.

D’aquesta manera, Muguru-
za es converteix en la segona ten-
nista de l’estat espanyol que aixeca
la Copa Suzanne-Lenglen, el tro-
feu que se li lliura a la guanyado-
ra de l’Open, 18 anys després
que Arantxa Sánchez-Vicario
guanyés a París per últim cop.

Ja a la conferència de prem-
sa posterior, Muguruza va ad-
metre que estava “sorpresa per
la victòria”, però que el calendari
per als tennistes passa molt de
pressa i que de seguida s’ha de
pensar en una altra competició.
La tennista del Barcino també va
explicar la sensació “estranya”
que va sentir després de con-
nectar el cop guanyador, ja que
tant l’àrbitre principal com els de
línia van trigar a cantar que el
punt havia entrat.

ARIAS, CAMPIONA JÚNIOR
Però la de Muguruza no va ser
l’única victòria per als tennistes
del club. La jove Paula Arias
també va aconseguir guanyar
l’Open francès en la categoria de
dobles júnior fent parella amb la
sèrbia Olga Danilović. La pare-
lla va aixecar el campionat des-
prés de derrotar l’equip format
per les russes Olesya Pervushi-
na i Anastasia Potapova en tres
sets (6-3, 3-6 i 10-8).

Muguruza, en el moment del punt decisiu. Foto: FFT

Garbiñe Muguruza, del Barcino,
guanya el Roland Garros

» L’hispano-veneçolana va derrotar Serena Williams en dos sets
» La tennista suma el seu primer ‘Grand Slam’ amb només 22 anys

El CP Sarrià aconsegueix
l’ascens a Segona catalana

FUTBOL4El CP Sarrià torna a
Segona catalana un any després
de perdre la categoria. Els d’E-
rec Irisarri van aconseguir a fal-
ta de quatre jornades per al final
de la lliga, després de guanyar
per 4-1 a Can Caralleu el passat
12 de maig contra l’FC Palau So-
lità i Plegamans.

L’equip no va perdre cap par-
tit fins a la jornada 22 i tanca el
curs amb un balanç de 21 partits
guanyats, 9 d’empatats i 4 derro-
tes amb 90 gols a favor i 47 en
contra. Casadesús, amb 21 gols, ha
estat el pitxitxi dels sarrianencs.

PAS ENDAVANT A LA COPA
Tot i l’ascens, la temporada del
club no s’ha acabat. El passat dia
4, l’equip va derrotar el CF Ciudad
Cooperativa (4-2) en la tercera
ronda de la Copa Catalunya ama-
teur. Tot i que els de Sant Boi van
avançar-se, Duran i Lacambra
van empatar abans del descans.
En els primers quatre minuts de
la represa, Peman i Víctor Pérez
van encarrilar el partit.

L’equip afrontarà un nou par-
tit el pròxim dissabte 11 de juny a
les 4 de la tarda a domicili contra
l’Atlètic Sant Just.

El socialista David Escudé,
nou comissionat d’Esports

NOMENAMENT4L’acord de go-
vern entre BComú i el PSC tam-
bé ha comportat un canvi en el
comissionat d’Esports. La fins
ara responsable d’aquesta àrea,
Marta Carranza, ha deixat pas al
socialista David Escudé, que ha
assumit el càrrec. 

Escudé és el primer secreta-
ri del PSC al districte de Sant
Martí. De fet, havia estat regidor
de l’Ajuntament a l’anterior le-
gislatura, però no havia entrat en
l’actual, ja que ocupava la cin-
quena posició a les llistes del PSC
per al consistori i només van po-

der entrar finalment quatre re-
gidors socialistes.

El comissionat d’Esports
està ara sota el paraigua de l’à-
rea de Drets de la Ciutadania,
Participació i Transparència, ca-
pitanejada pel quart tinent d’al-
calde, Jaume Asens. 

Un dels primers actes desta-
cats als quals va assistir el nou
comissionat va ser diumenge
passat al Nou Sardenya, en el
partit de tornada del play-off
d’ascens a Segona B entre l’Eu-
ropa i el San Fernando, que va
acabar amb derrota escapulada. 

Patinatge | Creen un comitè per als World Roller Games
El passat dia 3 es va crear el comitè organitzador dels World Roller Games que la ciutat acollirà

d’aquí a tres anys. En formen part, entre d’altres, el nou comissionat d’esports i els presidents de
les federacions catalana i espanyola de patinatge. Durant la trobada es va parlar del Pla d’Acció per

aquest any, que inclou el disseny del logotip dels jocs i la posada en marxa del seu portal web.

Redacció
SARRIÀ-SANT GERVASI

Un partit d’aquesta temporada del Sarrià. Foto: Luís García / RegionalFutbol
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AGENDA MENSUAL  

línia 21 edicions de proximitat 
Barcelona · Barcelonès Nord
Baix Maresme · l’Hospitalet

Baix Llobregat · Vallès · Turisme

Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia

Línia
Línia
Línia
Línia
Línia

Línia
Línia
Línia

Periodicitat

Mensual
Eixample
Nou Barris
Sarrià-Sant Gervasi
Sant Andreu
Ciutat Vella
Horta-Guinardó
Mar (ed. Castelldefels i entorn)
Mar (ed. Baix Maresme)
Vallès (ed. Cerdanyola i entorn)
Vallès (ed. Sabadell i entorn)
Cornellà
Tres (Esplugues i entorn)
Nord (ed. Martorell i entorn)
l’Hospitalet

Quinzenal
Sants
Sant Martí
Gràcia
Les Corts

Setmanal
Nord (ed. Barcelonès Nord)

Vallès (ed. Vallès Oriental)

Tirada

170.270
15.033
14.567
15.031
13.667
12.758
15.031
14.576
14.135
10.031
9.122
9.581
10.031
9.581
9.126

113.534
14.029
14.806
13.147
14.785

109.604
15.376
12.025

Total 395.408

14 mensuals
4 quinzenals
2 setmanals

172.270
113.534
109.604

publicitat@comunicacio21.com

la primera xarxa 
de periòdics de proximitat del país

395.408
exemplars

difusió controlada per OJD/PGD

línia

DIMECRES 15 DE JUNY
17:30 Ball de Festa Major de gent gran en el marc

de la celebració gran de Sant Gervasi i Gal-
vany. / Centre cívic Pere Pruna. 

DIJOUS 9 DE JUNY
19:00 Xerrada sobre les oportunitats per mar-

xar a Austràlia. L’equip d’AusieYouToo expli-
ca de primera mà quins són els requisits d’en-
trada i els tràmits per treballar-hi o estudiar-
hi. / Centre cívic Casa Sagnier. 

DIJOUS 16 DE JUNY
19:00 Una xerrada sobre la malaltia mental al

llarg de la història. Es parlarà sobre com es
tractava als malalts fa 200 anys i com s’ha anat
evolucionant. / Casa Orlandai. 

FINS AL 17 DE JUNY
Matí-Tarda Història il·lustrada, una exposició

de gravats a càrrec dels alumnes de l’IES Cos-
ta i Llobera. / Casa Orlandai. 

FINS AL 30 DE JUNY
Matí-Tarda Exposició On van els residus?, no es

mostra de manera visual i interactiva el
camí que fan els residus cap a la seva reuti-
lització. / Centre cívic Vázquez Montalbán.

DIMECRES 8 DE JUNY
17:30 Lletra petita. Tallers de descoberta. Taller

La carretera bona, a càrrec de la Fundació Mu-
tual de Conductors. Activitat gratuïta adre-
çada a nens de quatre a vuit anys. / Biblio-
teca Sant Gervasi. 

DIJOUS 16 DE JUNY
11:00 Lletra petita. El racó dels pares. Prime-

res passes. Narració Contes amb olor de cel
blau, a càrrec de Sherezade Bardají. / Bi-
blioteca Sant Gervasi. 

DIVENDRES 17 DE JUNY
17:30 Torneig de bàsquet 3x3 al Centre cívic Casa

Sagnier. Entrada gratuïta.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Activitat en el marc del cicle Lletra pe-
tita, a càrrec de Clara Gavaldà per a in-
fants de tres a nou anys. Entrada gra-
tuïta. / Biblioteca Sant Gervasi. 

Les princeses 
també es tiren pets
Ds. 11 de juny a les 11:30

Xerrada sobre les ones gravitacionals,
descobertes fa poc després d’intuir la
seva existència dècades enrere. A càrrec
de Roberto Emparan. / Casa Orlandai. 

Xerrada sobre les 
ones gravitacionals
Dc. 15 de juny a les 19:00

Des del 1999, el bon ambient que es
crea entre ells i el públic caracteritza
les actuacions dels Barcelona Swing Se-
renaders per tot Catalunya i per les di-
verses gires que han realitzat. També
hi actuarà J.M. Farràs. / Jardins de Vil·la
Cecília.

Música als Parcs: Swing 
Serenades i J. M. Farràs
Ds. 11 de juny a les 21:00

El Barcino celebrarà la final del cam-
pionat social de tennis en categoria ab-
soluta masculina, a les pistes centrals.
/ CT Barcino. 

Final del campionat
social de tennis del Barcino

Ds. 11 de juny a les 11:00
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